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Prostovoljno pripravništvo - 
novodobno suženjstvo?

Pripravništvo je že od nekdaj namenjeno uva-
janju v samostojno delo. Po veljavni zakonoda-
ji v Sloveniji ni več obvezno, vendar ga je še mo-
goče opravljati. Pripravniki so lahko osebe v de-
lovnem razmerju ali volonterji oziroma pripravni-
ki prostovoljci, ki za svoje delo ne dobijo plačila. 

Zakon predvideva, da pripravniki opravljajo 
pripravništvo kot volonterji v organizacijah, kjer 
zaposlovanje iz kakršnihkoli razlogov ni mogo-
če, vendar pa je potrebna strokovna znanja in iz-
kušnje možno pridobiti le tam. Volontersko pri-
pravništvo je določeno v Zakonu o delovnih raz-
merjih in nekaterih drugih pravnih aktih, ki pred-
pisujejo, kje in pod kakšnimi pogoji ga je mogo-
če opravljati. Volontersko pripravništvo je zelo 
pomembno v poklicih, kjer opravljen strokovni 
izpit prinaša večje možnosti zaposlitve, zato je 
največ volonterskih pripravnikov v pravosodju, 
zdravstvu, javni upravi in šolstvu.

V sindikatu Mladi plus so prepričani, da je 
prostovoljno pripravništvo izjemno nepravično 
do mladih in da gre pravzaprav za neke vrste 
novodobno suženjstvo. Njihov protest smo vze-
li pod drobnogled in v naši dolini poiskali zgovor-
nega sogovornika, ki se nahaja v tej vlogi. Prav-
nik in volonterski pripravnik na sodišču Erik Re-
mic ni samo opisal svojega položaja, ampak je 

tudi nanizal nekaj predlogov, kako bi po njego-
vem mnenju lahko izboljšali sedanje stanje v ko-
rist celotne družbe.

Da znajo mladi biti še kako družbeno koristni 
in odgovorni, lahko preberete v članku o študent-
ski delovni brigadi na strani 19, sicer pa je tudi 
tokratna številka Savinjskih novic polna poročil 
z različnih dogodkov po dolini. Največ se jih je 
seveda zgodilo na območju občine Ljubno, kjer 
so skoraj mesec dni praznovali občinski pra-
znik. Čeprav bo ljubenska občina tako kot Mo-
zirje, Nazarje, Gornji Grad in Luče letos doživela 
svojo polnoletnost, nekateri še danes ne vedo, 
da živijo v občini Ljubno, ki ima svoj sedež v kra-
ju Ljubno ob Savinji.

Medtem se je središče dogajanje že prese-
lilo nekaj kilometrov višje ob Savinji, na obmo-
čje občine Luče. Tamkajšnji župan Ciril Rosc je 
posebej za bralce Savinjskih novic razgrnil svo-
ja razmišljanja o aktualnem dogajanju v občini, 
vključno z razprtijami glede obvoznice. Primer-
java glede podobnosti med Slovenijo in našo 
dolino, ki jo v svojem pismu omenja eden izmed 
bralcev, se v tem primeru zdi povsem na mestu.

(ML)

(ML)



4 Savinjske novice št. 32, 10. avgust 2012

Tema tedna

VOLONTERSKA PRIPRAVNIŠTVA – PRIDOBIVANJE IZKUŠENJ ALI IZKORIŠČANJE?

Evropska komisija: pripravniki potrebujejo 
finančno podporo!

Sredi julija je sindikat Mladi plus v javnem pozivu opozoril 
na problematiko volonterskega pripravništva, v okviru katere-
ga mladi pripravniki delajo povsem zastonj, brez plačila, tudi 
brez regresa za hrano med delom in brez povračila stroškov za 
vožnjo na in z dela. Vse, kar dobijo, so, sicer zelo dobrodošle, 
delovne izkušnje. Kako med tem časom živijo in plačujejo ži-
vljenjske stroške, ne zanima nikogar. Mladi se za tovrstno obli-
ko pripravništva kljub vsemu odločajo, seveda ob finančni pod-
pori staršev ali partnerjev, saj je opravljeno pripravništvo pogo-
sto pogoj za opravljanje strokovnega izpita v posamezni stroki.

SINDIKAT MLADI PLUS ODLOČNO 
PROTI VOLONTERSKIM 

PRIPRAVNIŠTVOM
Javni poziv sindikata Mladi plus 

je namenjen Davčni upravi RS in 
Komisiji za preprečevanje korupci-
je, ki sta pred kratkim objavili javna 
razpisa za opravljanje volonterske-
ga pripravništva. Tovrstni razpisi ni-
so v nasprotju z zakonom in javni 
zavodi se jih pogosto poslužuje-
jo. Po prepričanju omenjenih sin-
dikalistov je takšno pripravništvo, 
ki mladi osebi ne zagotavlja niti mi-
nimalne finančne varnosti, nepra-
vično. 

Mladi plus v svojem nestrinjanju 
izhajajo iz pravice, ki je delavcem 
zagotovljena z Evropsko socialno 
listino. Le-ta vsakomur daje pravi-
co do pravičnega plačila za opra-
vljeno delo, ki mora njemu in nje-
govi družini omogočiti dostojen ži-
vljenjski standard. V sindikatu Mla-
di plus zato menijo, da razpisi vo-
lonterskih pripravništev v prvi vrsti 
podpirajo izkoriščanje mladih izo-
braženih oseb, le-tem pa se z ne-
plačevanjem njihovega dela da-
je signal, da njihovo znanje ni nič 
vredno.

PRIDOBIVANJE IZKUŠENJ NE 
PLAČA POLOŽNIC

Izvajanje obveznega pripravni-
štva bi moralo biti sistemsko ure-
jeno, prav tako plačevanje slednje-
ga. V to so mladi študentje trdno 
prepričani, saj brez opravljenega 
pripravništva njihova diploma ni-
ma vrednosti. Opravljeno priprav-
ništvo je namreč pogosto pogoj 
za pristop k strokovnemu izpitu. 
Tako je tudi v šolstvu izvajanje vo-

lonterskih pripravništev že stalna 
praksa, kar dobro izkažejo že šte-
vilke. V lanskem letu je ministrstvo 
za izobraževanje, znanost, kulturo 
in šport razpisalo 68 pripravniških 
mest, od tega le 108 za opravlja-
nje pripravništva s sklenjenim de-
lovnim razmerjem in kar 500 vo-
lonterskih.

Slednje mladi učitelji spreje-
majo v prvi vrsti zaradi upanja 
na kasnejšo zaposlitev in ne za-
radi pridobivanja delovnih izku-
šenj. Že krajše branje na različ-
nih spletnih učiteljskih forumih 
bralcu takoj razkrije veliko ne-
jevoljo mladih pripravnikov, saj 
(tako sami zatrjujejo) v času pri-
pravništev veliko delajo, za svoj 
trud pa niso poplačani drugače 
kot z zahvalo. 

Iz njihovega pisanja je mogoče 
razbrati še, da je pridobivanje iz-
kušenj večini nadvse dobrodošlo, 
vendar le-te ne morejo rešiti njiho-
ve eksistenčne stiske, ki hitro na-
stopi brez finančne podpore star-
šev ali partnerja. Mladi pripravni-
ki so v svoje neplačano delo nava-
dno tako močno vpeti, da mesecih 
pripravništva ne zmorejo opravlja-
ti še kakšnega dodatnega plača-
nega dela. 

K UKREPANJU PRISTOPILA TUDI 
EVROPSKA KOMISIJA

Stopnja brezposelnosti mla-
dih v Evropi presega 20 odstot-
kov, število mladih brez zaposli-
tve je v času krize iz štirih milijo-
nov poskočilo na pet milijonov in 
pol. To je dvakrat več od povpreč-
ne stopnje brezposelnosti v Evro-
pi, zato je k ukrepanju pristopila 

tudi Evropska komisija. Na podla-
gi dveh študij o vajeništvih in pri-
pravništvih v vseh državah člani-
cah EU so ugotovili to, kar mladi 
že dolgo preizkušajo na lastni ko-
ži. Namreč, da bi se sheme vaje-
ništva in pripravništva morale bolj 
odzivati na potrebe trga dela, biti 
bolje prilagojene potrebam pod-
jetij in ponujati več jamstev glede 
kakovosti in možnosti za mlade.

Tako evropska študija o priprav-

ništvih med drugim navaja, da je 
treba jasneje opredeliti pripravni-
štva; le-ta bi se morala po možno-
sti izvajati kot del študijskega pro-
grama in ne po zaključenem študi-
ju; spodbujati je treba odprte in pre-
gledne postopke zaposlovanja pri-
pravnikov in nenazadnje; priprav-
niki potrebujejo finančno podpo-
ro, zlasti tisti iz socialno šibkejših 
okolij.

Tatiana Golob

Erik Remic, 
univ. dipl. pravnik in volonterski 
pripravnik na sodišču:

»Sodniško voluntersko pripravni-
štvo se razlikuje od običajnega pri-
pravništva, kjer se pripravnik zapo-
sli na sodišču. Volontersko priprav-
ništvo traja krajši čas, je neplačano, 
opraviti je treba nekatere obvezno-
sti, omogoči pa ga lahko delodaja-
lec. V prostem času pripravniki po-
tem pišemo sodbe in druge odloč-
be. Vse delovne obveznosti iz de-
lovnega razmerja moramo enako 
izpolniti, kot če ne bi opravljali pri-
pravništva. Uspešno opravljeno 
pripravništvo je pogoj za pristop k 
pravniškemu državnemu izpitu.

V zadnjem času je veliko govora o prostovoljskem pripravništvu 
za polni delovni čas s sklenjenim delovnim razmerjem, kot to pozna-
mo v šolstvu. Zakon sicer izrecno ne predvideva pripravništva, se je 
pa z vidika delodajalca pokazalo, da nekaterim zelo ustreza takšno 
volontersko pripravništvo, kjer delavec opravlja neplačano delo. Na-
vadno takšne pripravnike v podjetju »zaposlijo« z lažjimi deli, ki se 
jih delavec hitro nauči in jih lahko samostojno opravlja vso priprav-
niško dobo. 

Osebno sem prepričan, da bi pripravništvo moralo potekati v 
sklopu študija. Študijske obveznosti bi morale vsebovati tudi obdo-
bje pripravništva v podjetjih, ki bi za to zaposlovala ustrezne, izo-
bražene in tudi pedagoške kadre, učitelje, ki bi prejeli plačilo iz pro-
računa, obenem pa bi država tudi finančno stimulirala takšna pod-
jetja. Le na takšen način bi imeli ne samo izobražene ampak tudi 
zaposljive kadre. 

Sedanje voluntersko pripravništvo se žal pogosto izrablja le za to, 
da delodajalec pride do brezplačne delovne sile, kateri ne nudi prave-
ga znanja za kasnejšo zaposlitev in uspešno delo. Tako se pod vprašaj 
postavlja spoštovanje moralnih in etičnih vrednot, kjer naj bi se za po-
šteno delo prejelo pošteno plačilo. Čeprav so v tujini marsikje že pred 
leti vpeljali različne dobre prakse glede pripravništva, jih pri nas žal 
še ne posnemamo, kljub uvedbi bolonjske reforme. Eden od korakov k 
boljšemu jutri je tudi sinergija teorije in prakse v času študija, kot so to 
ugotovili že stari Rimljani.«
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Iz občin, Gospodarstvo

LJUBNO OB SAVINJI

Prenavljajo del šolske stavbe

Poleg telovadnice so v delu šole, ki ga bodo prenovili v počitniških dneh, razredi prve triade in vrtec. 
(Foto: Marija Lebar)

Na Ljubnem ob Savinji v teh dneh poteka 
prenova dela tamkajšnje osnovne šole. Večino 
sredstev za investicijo je občina pridobila na raz-
pisu iz evropskega kmetijskega sklada. Projekt, 
vreden preko 255 tisoč evrov, bo sofinanciran v 
višini 85 odstotkov upravičenih stroškov.

Občina Ljubno se je prijavila na razpis v lan-
skem novembru. Gre za sredstva, ki jih Agenci-
ja za kmetijske trge in razvoj podeželja Repu-
blike Slovenije razpisuje v okviru ukrepa 323 – 
Ohranjanje in izboljševanje dediščine podeželja. 
V marcu letos so dobili odločbo o odobritvi sred-

stev, dela pa potekajo v počitniških dneh, ko je 
šolska zgradba prazna.

Potem ko so lani že obnovili tako imenovani 
stari del šole, je tokrat na vrsti telovadnica in del, 
v katerem so razredi prve triade ter vrtec. Župan 
Franjo Naraločnik pojasnjuje: »Opravljena bo 
kompletna zamenjava stavbnega pohištva, stre-
šne kritine in fasade. Zamenjali bomo tudi polni-
lo v montažnih stenah. Zaradi slabe izvedbe pol-
nila je bil ta del objekta izredno energetsko pož-
rešen. Z novimi stenami in ustrezno podstrešno 
izolacijo bomo pri ogrevanju znatno prihranili.«

Ker je celotna šola skupaj z ostalim jedrom 
Ljubnega pod spomeniškim varstvom, je v pripra-
vah na sanacijo sodelovala tudi celjska izposta-
va Zavoda RS za varstvo kulturne dediščine. Za-
vod je določil, katere materiale in barve je dovolje-
no uporabiti, kakšnih oblik, tipov in videza. Preno-
va bo končana do začetka šolskega leta, razen te-
lovadnice, ki se lahko zavleče v september.

Na istem razpisu je bila občina uspešna še s 
projektom prenove zdravstvenega doma. Zame-
njali bodo stavbno pohištvo, prenovili balkone 
in ograje, položili zunanjo keramiko, sanirali fa-
sado in uredili pločnik. Dela so ovrednotena na 
okoli 50.000 evrov. Prenova bo zaključena sredi 
avgusta in bo poleg prijaznejše uporabe pome-
nila tudi lepši videz zgodnjega dela trga.

Marija Lebar

TURISTIČNO REKREACIJSKI CENTER GOLTE

Novosti za adrenalinske užitke
Ponudba Turistično rekreacijskega centra 

Golte je živahna tudi v poletnem času, odslej pa 
se bodo proti planini nad Mozirjem še pogoste-
je ozirali adrenalinski navdušenci. Nad hotelom 
so namreč namestili atraktivna novost - zip line, 
ki vsem, ki jo preizkusijo, zagotavlja adrenalin-
ski užitek.

Na Golteh so prepričani, da lahko neokrnjena 
gorska planota z razgledi na Kamniško-Savinj-
ske Alpe ponudi precej več kot le športne dejav-
nosti v zimskem času. Uživanju v neokrnjeni na-
ravi in sprehodom skozi Alpski vrt se sedaj pri-
družuje adrenalinska ponudba v obliki 200-me-
trskega spusta po jeklenici in hoje po traku v vi-

šini. Zip line akrobate po srcu popelje s 1.455 
na 1.430 metrov nadmorske višine po liniji, dol-
gi 200 metrov, s hitrostjo 30 kilometrov na uro. 
Najvišja točka se nahaja dobrih 15 metrov nad 
tlemi. Na Golteh zagotavljajo, da je dobro poskr-
bljeno za varnost, saj imajo vsi sestavni deli je-
klenice CE certifikate.

Komur spust ni dovolj, ima na razpolago še 
slackline - trak za hojo v višini, ki je dolg 20 me-
trov in se zaveže okoli dveh dreves. Pri hoji po ta-
kšnem traku delujejo vse mišične skupine, kar 
omogoča idealno vadbo za vsakega športnega 
navdušenca.

TG

NAZARJE

Zadrževalnik bo prestrezal meteorno vodo
Zanimanje krajanov Nazarij je v zadnjem ča-

su zbudila večja jama, ki jo je izvajalec Gradia-
tim izkopal med cesto do blokov in gasilskim do-
mom. Gre za tako imenovani suhi zadrževalnik, 
ki ga je bila občina kot investitor dolžna zgradi-
ti v okviru projekta ureditve javne komunalne in-
frastrukture območja Center Nazarje.

Samo Begič, direktor nazarske občinske 
uprave: »Izvedbo suhega zadrževalnika v času 
projektiranja kot projektni pogoj zahteva in po-
gojuje Agencija RS za okolje ARSO, upošteva-
nje projektnih zahtev je pogoj za pridobitev so-
glasja na projekt in nato za pridobitev gradbe-
nega dovoljenja. V preteklosti se je gradilo me-
šane kanalizacijske sisteme, skupne za odva-
janje meteorne in fekalne kanalizacije, po no-
vih standardih se gradi ločena omrežja. Fekal-
ne vode iz Centra Nazarij se prečistijo v cen-
tralni čistilni napravi v Lokah pri Mozirju, mete-
orne pa se iz suhega zadrževalnika preko me-
teornega kanala odvajajo v odvodnik, to je re-
ko Dreto. Osnovna funkcija suhega zadrževal-
nika je počasno in kontrolirano iztekanje mete-
orne vode v reko Dreto.«

Z gradnjo novih stavb z velikimi strešnimi po-
vršinami in ureditvijo okolice, kjer so večje povr-

šine asfaltirane, nastanejo ob deževju obsežne 
prispevne površine in zato tudi znatne količine 
vode naenkrat. Te se bodo sedaj zbirale v su-
hem zadrževalniku in od tod nadzorovano od-
tekale v Dreto.

Večino časa je suhi zadrževalnik brez vode, 

zato ga je izvajalec že zatravil. Nameščene so 
odvodne cevi, zaradi varnosti pa ga bodo tudi 
povsem ogradili. Podobne zadrževalnike imajo 
v občini še v Šmartnem od Dreti in v industrijsko 
obrtni coni Prihova.

Marija Lebar
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Iz občin, Organizacije 

PROBLEMATIKA MALIH HIDROELEKTRARN

Minister Bogovič obljubil poenostavitev in 
skrajšanje postopkov

Minister za kmetijstvo in okolje Franc Bogovič (drugi z desne) je za hitrejše reševanje problematike 
MHE predlagal oblikovanje delovne skupine. (Foto: Marija Lebar)

Ob nedavnem obisku ministra za kmetijstvo 
in okolje Franca Bogoviča je na Ljubnem ob Sa-
vinji potekalo delovno srečanje na temo prido-
bivanj dovoljenj za gradnjo malih hidroelektrarn. 
Predstavniki društev lastnikov so menili, da so 
postopki nerazumno dolgi, minister pa je naštel 
nekaj ukrepov, ki bodo te postopke poenostavi-
li in skrajšali.

Srečanje je vodil ljubenski župan Franjo Na-
raločnik, ki je dejal, da je prvenstveni namen 
dogodka, da se soočijo pogledi in da se ustva-
ri realna slika, zakaj je do dovoljenj za objekte 
za proizvodnjo električne energije iz obnovlji-
vih virov, zlasti hidroelektrarne, skoraj nemogo-
če priti. »Pobude za sklic delovnega sestanka 
so že nekaj časa tlele med vsemi nami in danes 
je pravi trenutek, ko lahko tudi z našimi zaključ-
ki razprave pripomoremo k celovitemu pristo-
pu obvladovanja, zaščite in končno izkoriščanja 
naravnega potenciala našega okolja, predvsem 
vodnih danosti naše doline,« je dejal Naraločnik. 
Podobno kot župan je o zavedanju glede varo-
vanja narave in hkrati zagotavljanja vse večjih 
količin energije iz obnovljivih virov spregovoril tu-
di predsednik Savinjskega društva za obnovljive 
vire energije in ekologijo Bojan Germelj.

Predsednik zveze društev MHE Stane Čadež 
je na delovno srečanje prišel s konkretnimi pre-
dlogi, spisanimi na več straneh, ki bi pripomo-
gli k hitrejšemu in bolj življenjskemu reševanju 
problematike. »Treba je vedeti, da energija, pri-
dobljena z MHE, preskrbuje okoli 5.000 gospo-

dinjstev v Sloveniji, lahko pa bi jih veliko več. To 
je najbolj okolju prijazen način proizvodnje elek-
trične energije.«

Čadeževemu mnenju se je pridružil tu-
di predsednik gorenjskega združenja MHE in 
podčrtal, da je v tej dejavnosti možno ustvar-
janje kakovostnih delovnih mest, saj je mogo-
če vse potrebne komponente za MHE izdelati v 
Sloveniji, medtem, ko se za koriščenje ostalih, 
na primer sončne energije, uporablja materia-
le in znanje iz uvoza.

Potem ko so postopke razložili predstavniki 
vladnih služb in zavodov in povedali, da je pri ra-

bi vode in vodotokov potrebno varovati tudi jav-
ni in ne le zasebni interes, je minister Bogovič 
zatrdil, da na ministrstvu razumejo izziv in so v 
skladu s tem že ukrepali. V pripravi so predpisi, 
po katerih bo za nekatere objekte dovolj že vo-
dno dovoljenje, okoljska dovoljenja pa se ne bo-
do več obnavljala na vsakih pet, temveč na de-
set let. Minister je še predlagal oblikovanje nefor-
malne delovne skupine, kjer bi jo tvorili strokov-
njaki in sodelavci pristojnih služb ter predstav-
niki društev in združenj MHE, kar bi privedlo do 
obojestransko sprejemljive rešitve problematike.

Marija Lebar

DRUŠTVI UPOKOJENCEV MOZIRJE IN NAZARJE

Upokojenci le delno zadovoljni s pojasnili poslancev

Poslanka SDS Janja Napast (druga z desne) je bila deležna očitkov, da so njeni odgovori vse preveč 
podobni floskulam iz parlamentarnih razprav. (Foto: Stane Podsedenšek)

Zadnji ponedeljek v juliju so se predstavniki 
upokojenskih društev Mozirja in Nazarij sešli z 
državnozborskima poslancema iz Zgornje Sa-
vinjske doline Jakobom Presečnikom (SLS) in 

Janjo Napast (SDS). Poslanca sta v sejni sobi 
mozirskih upokojencev odgovarjala na aktual-
na vprašanja, ki trenutno težijo upokojeno ge-
neracijo.

Na pogovoru je sodeloval tudi predsednik Po-
krajinske zveze društev upokojencev Celje Emil 
Hedžet. Vprašanja poslancema so se nanašala 
zlasti na pripravo zdravstvene reforme in učinke 
posegov v socialne transfere ter ZUJP-a, ki je po 
oceni upokojenskega vodstva prizadel bistveno 
več kot deklariranih 26.000 upokojencev. Ugo-
tovitve so se nanašale tudi na reševanje javnih 
financ zgolj skozi varčevanje, ne pa tudi skozi že 
nakazane možnosti na prihodkovnem področju.

Poslanki Janji Napast je eden od udeležencev 
okrogle mize očital, da so njeni odgovori vse pre-
več podobni že slišanim floskulam iz parlamen-
tarnih razprav, Jakob Presečnik pa je kot »stari 
maček« v parlamentu predstavil delo poslancev 
in težo odločitev poslanskih skupin. Ne popolno-
ma zadovoljni so se upokojenci razšli z obljubo 
poslancev, da se bodo poslej redno sestajali v 
njihovih poslanskih pisarnah.

SP



7Savinjske novice št. 32, 10. avgust 2012

Iz občin, Organizacije

OBČINA SOLČAVA

Na novo pot učenosti štirje mladi 
Solčavani

Devetošolci iz Solčave na obisku pri županu Alojzu Lipniku. 
(Foto: fotodokumentacija občine Solčava)

Župan občine Solčava Alojz Lipnik je za učen-
ce, ki so letos zaključili osnovno šolanje, zadnji 
petek v juliju pripravil sprejem. Štirim mladim 
Solčavanom, ki bodo kmalu postali dijaki, je po-
ložil na srce, naj se vedno spominjajo svojih ko-
renin in domačega kraja.

Vsak mlad človek je dragocen in pomeni obet 
prihodnosti. Še posebej dragocen pa je v obči-
ni s tako redko poseljenostjo, kot je občina Sol-
čava, je poudaril Lipnik in mladim obiskovalcem 
predstavil vlogo občine. Devetošolci so županu 

predstavili načrte za svoje bodoče šolanje in iz-
biro poklica. Hermina Prelesnik, Nina Ošep, Mar-
ko Klemenšek in Rok Prodnik so osnovno šo-
lo Blaža Arniča v Lučah zaključili z lepim uspe-
hom, zato je pričakovati, da jim bo tudi nadalj-
nja pot učenosti tekla gladko. Lipnik jim je zaže-
lel vse najboljše in jim predlagal, naj za svoje se-
minarske naloge ter ostale šolske obveznosti iz-
birajo teme iz domačega kraja. Pri tem jim je po-
nudil pomoč pri pridobivanju informacij.

Marija Lebar

OVČARSKI PRAZNIK V ŠMIHELU NAD MOZIRJEM

Priprave že v polnem teku
Dogajanje v vasici pod Mozirsko planino je v 

teh dneh še posebej pestro, saj že tečejo pripra-
ve na tradicionalni 36. Ovčarski praznik, ki se bo 
v Šmihelu odvijal 18. in 19. avgusta. Organiza-
tor dogodka - Društvo podeželske mladine Šmi-
hel - bo tudi letos napelo vse moči za izvedbo 
prireditve, za katero upajo, da bo obiskana tako 
dobro kot lansko leto, ko so po besedah predse-
dnika društva Boštjana Goličnika beležili rekor-
den obisk.

Prireditveni prostor bo v teh dneh tako začel 
dobivati obliko, ki je življenje v vasi zaznamovala 
v preteklosti. Turški plot, škorjevka, osek in ovce 
bodo pričarali »pastirsko idilo«, kjer bo v sobo-
to potekal prikaz starih kmečkih opravil, v nede-
ljo pa tekmovanje v vlečenju vrvi in šaljive »Šmi-
helske« igre, ki vsako leto pritegnejo veliko obi-
skovalcev. Ti prihajajo od blizu in daleč, in še po-

sebej tisti, ki prireditev obiščejo prvič, ne morejo 
verjeti, na kako pester in zabaven način se znajo 
domačini spomniti svojih korenin. 

Tudi letos v Šmihelu ne bo manjkal sejem 
domače obrti in stojnica krušnih dobrot ak-
tiva kmečkih žena iz domačega kraja, od ko-
der bo dišalo po sveže pečenem kruhu in slad-
kih dobrotah. Letošnji Ovčarski praznik bo pri-
nesel tudi nekaj novosti, s katerimi bo še pose-
bej poskrbljeno za najmlajše obiskovalce. Po-
leg tega se na oba dneva prireditve obeta raz-
stava del domačih likovnih ustvarjalcev in ro-
kodelcev, kar priča o tem, da so vezi med va-
ščani še kako žive in da pri pripravi praznika 
sodeluje vsa vas. Le-ta bo na večera praznika 
zaplesala ob zvokih ansamblov Saše Avsenika 
in Petra Finka.

Mateja Goltnik

MOZIRJE

Koši za pasje 
iztrebke ob 

sprehajalni poti

Občina Mozirje se z namestitvijo košev za pasje 
iztrebke trudi za red in čistočo ob zelo obiskani 

sprehajalni poti ob Savinji. 
(Foto: Nastasja Kotnik)

Ob sprehajalni poti Mozirje-Nazarje so pred 
kratkim namestili koše za pasje iztrebke, ki so 
opremljeni s priročnimi rokavicami za pobiranje 
le-teh. Koši so zaenkrat nameščeni le na mozir-
ski strani sprehajališča, medtem ko jih na nazar-
ski strani še ni opaziti.

Podžupan občine Mozirje Roman Čretnik je 
povedal, da so koše po posvetu z županom na-
mestili na mestih, kjer je po informacijah javnih 
delavcev pasjih iztrebkov največ. Javni delavci 
so sedaj zadolženi tudi za praznjenje teh košev 
enkrat tedensko, v času večjih prireditev in med 
dopusti pa tudi dvakrat na teden. 

Žal nekateri občani izkoriščajo novo prido-
bitev, in sicer tako, da rokavice, ki so na raz-
polago, v velikih količinah odnašajo domov 
in s tem onemogočajo uporabo tistim, ki jih 
res potrebujejo. »Vse občane ob tej priložno-
sti naprošamo, da tega ne počnejo in poka-
žejo pravo mero odgovornosti, vse ostale, ki 
stranišč še ne uporabljajo, pa da s tem prič-
nejo in se vključijo v skupno skrb za red in či-
stočo ob sprehajalni poti,« je poudaril podž-
upan Čretnik. 

Na Občini Nazarje so na vprašanje, zakaj 
se še niso odločili za podoben ukrep kot Obči-
na Mozirje, odgovorili, da do sedaj kljub temu, 
da se zavedajo precejšnje obiskanosti spreha-
jališča, javnega interesa za postavitev košev za 
pasje iztrebke še niso zaznali.

Nastasja Kotnik



8 Savinjske novice št. 32, 10. avgust 2012

Intervju

POGOVOR Z ŽUPANOM OBČINE LUČE CIRILOM ROSCEM

»Lažje je kritizirati kot 
ustvarjati, težje je graditi 

kot podirati.«

Občina Luče praznuje v dneh oko-
li godu svojega farnega zavetnika sv. 
Lovrenca, torej v začetku avgusta. Ob 
tej priložnosti na slavnostni seji žu-
pan poda tudi »obračun« enoletnega 
dela svojim občanom. Ciril Rosc, žu-
pan občine Luče, je v pogovoru za Sa-
vinjske novice strnil, kaj so v občini 
dosegli v času od prejšnjega prazno-
vanja in katere pomembnejše projek-
te nameravajo še uresničiti.

- Jeseni bo minilo desetletje, kar ste na funk-
ciji župana občine Luče. Kakšne so vaše izku-
šnje v teh obdobju?

Res mineva že deseto leto mojega župano-
vanja, sem sredi tretjega mandata. Po stažu 
sem skupaj z mozirskim kolegom Ivanom Su-
hoveršnikom v Savinjsko-šaleški regiji najdlje 
na županskem stolu. S svojim delom še naprej 
poskušam upravičiti zaupanje, ki so mi ga dali 
volivci. Delo je izjemno raznovrstno in odgovor-
no, marsikdaj tudi naporno in stresno ter ter-
ja veliko izkušenj in tudi sposobnosti sklepa-
nja kompromisov. Šole za župane ni. Učitelji in 
učenci hkrati so predvsem občani. Vsak župan 
da specifičen in predvsem oseben pečat tej, za 
nekatere tudi prestižni funkciji. »Potrebno se je 
privaditi tako dobrih kot slabih strani tega po-
klica. Biti župan je le še ena dimenzija vsakda-
njega življenja,« je dejal kolega in prijatelj Lojz 
Podgoršek, župan občine Šmartno ob Paki, od 
katerega smo se pred kratkim žal mnogo pre-
zgodaj za vedno poslovili.

- V teh dneh v Lučah praznujete. Tradicional-
no prireditev Lučki dan ste že pred časom »raz-
tegnili« na več dni. V okviru tega dogajanja pra-
znujete tudi svoj občinski praznik. Verjetno bo 
tako tudi letos?

Tudi letos Občina Luče v sodelovanju z dru-
štvi, krajani in Klubom zgornjesavinjskih štu-
dentov pripravlja Lučki dan. Tokrat ga organizi-
ramo že triinštiridesetič. Številne Lučanke in Lu-
čani poskrbijo za zanimiv in pester program, da 
se imamo v teh dneh vsi lepo, tako domačini kot 
številni obiskovalci. Izkoriščam priložnost za za-
hvalo vsem, ki v organizacijo dogajanja vlagajo 
svoj trud in prosti čas.

Letošnje prireditve so se začele že v soboto, 
4. avgusta, zaključili pa jih bomo v nedeljo, 12. 
avgusta, z veliko dogodki, med njimi tudi z etno-
grafskim »Od štanta do štanta« po vasi s prika-
zom starih običajev in navad. Ob občinskem 
prazniku bomo v soboto, 11. avgusta, pripravi-
li osrednjo proslavo s podelitvijo občinskih pri-
znanj. Ob tej priložnosti bomo odprli tudi razsta-
vo ob stoletnici Prostovoljnega gasilskega dru-
štva Luče v kulturni dvorani.

- Lučki gasilci so na veliki prireditvi konec ju-
nija praznovali visok jubilej. Sto let dela v službi 
sočloveka je zares omembe vreden dosežek …

Tokrat smo praznovali sploh prvi tako visok 
jubilej katerega od društev v naši občini. Sode-
lovanje med društvom in občino je zgledno. Le 
malo je občanov Luč, ki niso člani gasilskega 
društva ali pa nimajo gasilca v sorodstvu, tudi 
mladih gasilcev je na srečo kar veliko. Zelo sem 
ponosen na gasilce, ki so v stoletju svojega de-
lovanja opravili izjemno delo v dobrobit števil-
nih generacij Lučanov. Številne intervencije pri 
požarih, poplavah in drugih nesrečah so doka-
zale, da so gasilci vedno pripravljeni pomaga-
ti v stiski. Ravno te solidarnosti, požrtvovalnosti, 
plemenitosti, humanitarnosti in pomoči bližnjim, 
konec koncev tudi druženja in iskrenega tovari-
štva, ki ga premorejo gasilci, v sodobni potrošni-
ški družbi vse preveč manjka.

- So podobno delovna in uspešna tudi druga 
društva v občini?

Velika večina društev v občini je aktivna ter 
uspešno deluje in zato imajo tudi rezultate, ki 
jih ljudje opazijo. Smučarsko društvo je po lan-
ski otvoritvi smučišča v Logu v dveh letih vneslo 
povsem novo energijo v društveno delovanje v 
kraju. Letos so še posebej izstopali čebelarji, ga-
silce smo že omenili. Veliko energije in idej ima-

jo tudi upokojenci, kar bodo prikazali tudi ob le-
tošnjih Lučkih dnevih. Športniki - več društev - so 
tradicionalno aktivni, prav tako planinci, lovci ter 
društva na karitativnem in kulturnem področju. 
Opravičujem se, ker sem verjetno katero pozabil 
… Občina se aktivnim društvom poleg sofinanci-
ranja iz proračuna za aktivno delovanje oddolži 
tudi z vsakoletno podelitvijo občinskih priznanj 
najbolj zaslužnim. Le redka društva v občini so 
trenutno nedejavna, kar pa je hkrati priložnost, 
da se vanje vključijo novi člani z novo energijo in 
svežimi idejami.

- Slovesnost ob občinskem prazniku je tudi 
priložnost, ko pred občani razgrnete pogled na 
enoletno delovanje občine. Kaj boste izpostavi-
li letos?

Tudi v letošnjem letu v Lučah pridno nada-
ljujemo z že prej začetimi investicijami in hkra-
ti pričenjamo nekatere nove. Zaključena je gra-
dnja prizidka k občini; imeli smo že tehnični pre-
gled in čakamo na pridobitev uporabnega dovo-
ljenja. Čaka nas še zunanja ureditev in fasada, 
kar bomo postorili v jesenskem času, ko se zi-
dovi osušijo. Tako bomo ob polnoletnosti obči-
ne končno le dobili spodobne in večje prostore, 
vključno s prostori za arhiv, na kar smo čakali 
celih osemnajst let. Povsem novi so tudi prosto-
ri zobne ambulante v pritličju prizidka, kar poleg 
predlani obnovljene zdravstvene ambulante za-
ključuje zgodbo obnov na zdravstvenem podro-
čju v Lučah. Prostori so sedaj zopet sodobni in 
moderni, kar si Lučani tudi zaslužimo.

- Spomladi je Zgornjesavinjska kmetijska za-
druga Mozirje v Lučah na Produ odprla novo 
trgovino. S tem se je sprostil del zemljišča na 
Zgornji vesi, ki naj bi bilo namenjeno parkiri-
ščem. Kako daleč ste s tem projektom?

Že kar nekaj let je, odkar je občina odkupila 
zazidljiva zemljišča na Produ na območju mini 
obrtne cone in odkar smo že povsem resno raz-
mišljali, da bi na to lokacijo lahko preselili teh-
nično trgovino iz centra, kjer zaradi utesnjeno-
sti lokacija že nekaj časa ni bila več primerna. 
Premajhno skladišče za zadrugo in posledič-
no skladiščenje gradbenega materiala po vseh 
prostih kotičkih po Lučah je velikokrat vodilo do 
slabe volje. Sklenili smo dogovor, s katerim je za-
druga prišla do zemljišč, občina pa je odkupila 
prostore dosedanjega skladišča. 

Izgradnja parkirišča za objektom Zadruge, ki 
bo v samem centru Luč razbremenila parkirno 
stisko in posledično omogočila približno 25 no-

Ciril Rosc (Foto: Marija Lebar)
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ZAKON O KMETIJSKIH ZEMLJIŠČIH 

Odškodnin za investitorje 
bistveno manj

V uradnem listu RS št. 58 je bil v torek, 31. 
julija, objavljen Zakon o spremembah in do-
polnitvah zakona o kmetijskih zemljiščih, ki 
začne veljati sredi avgusta. »Zanimanje za 
spremembe po novem zakonu je precejšnje. 
Številni investitorji se obračajo na nas za po-
jasnila in informacije v zvezi s tem,« je pove-
dala načelnica Upravne enote Mozirje Milena 
Cigale.

Spremembam zakona niso bile naklonjene 
vse parlamentarne stranke, zato se je državni 
svet odločil za veto, vendar je pri ponovni obrav-
navi v državnem zboru zakon o spremembah in 

dopolnitvah zakona o kmetijskih zemljiščih po-
novno dobil zeleno luč. 

Zakon ukinja plačilo odškodnine zaradi spre-
membe namembnosti kmetijskega zemljišča 
za boniteto manjšo od 50 in določa, da se od-
škodnina odmeri le od tlorisne površine objekta 
in ne več od celotne parcele, na kateri bo objekt 
zgrajen. Določa tudi, kdaj se odškodnina ne od-
meri, pa tudi pravico do vračila že plačane od-
škodnine, če zavezanec po novi zakonodaji ne 
bi moral plačati odškodnine ali pa bi bila ta nižja 
od dejansko plačane.

Marija Lebar

vih urejenih javnih parkirnih mest, je v zaključni 
fazi. Sistem parkiranja bo enosmeren in krožen, 
podobno kot na parkirišču pred občino. V krat-
kem bodo parkirne površine še asfaltirane, par-
kiranje pa bo možno že ob občinskem prazniku, 
ko je velika potreba po parkirnih mestih.

- Območje Zgornje vesi, kot Lučani imenuje-
te predel Luč, kjer so trgovina, zdravstvo in tu-
di občina, je v zadnjih letih doživelo precej spre-
memb in dobilo sodobnejši videz. Je ta preo-
brazba že končana?

Ne še povsem. Predvidoma še v tem mese-
cu pričenjamo z nadaljevanjem gradnje pločni-
kov po obeh straneh regionalke na Zgornji vesi. 
Prav tako bomo še letos končno zgradili tudi tr-
žnico pred objektom nekdanje gozdne uprave. 
Gre za nadaljevanje večletnega projekta Preko 
pet mostov, ki je sofinanciran iz EU sredstev in 
se letos zaključuje. V sklopu tega smo že zgradi-
li dve večji parkirišči pred občino in za zadrugo, 
ostaja še zaključek pločnikov na Zgornji vesi in 
izgradnja tržnice.

- Po več letih truda številnih sodelujočih ste 
pridobili uporabno dovoljenje in namenu pre-
dali Čebelarski center SAŠA. Ob tej priložnosti 
vas je obiskal tudi predsednik države dr. Danilo 
Türk, ki je simbolično izročil ključe objekta če-
belarjem ...

Res, pred dobrim mesecem smo predvsem po 
zaslugi marljivih čebelarjev in ob finančni podpori 
občine ter Evropskega kmetijskega sklada za ra-
zvoj podeželja zaključili z izgradnjo Čebelarskega 
centra s šolskim čebelnjakom v Raduhi, ki naj bi 
poleg učnega dela v prihodnosti omogočal tudi 
vzrejanje matic kranjske sivke. Vzrejališče bo lah-
ko v prihodnosti poleg čebelarske tudi dodatna 
turistična ponudba. Otvoritev objekta je ob obisku 
v naši občini opravil predsednik Republike Slove-
nije dr. Danilo Türk, ki je čebelarjem namenil kar 
nekaj vzpodbudnih besed.

- Prejšnja leta ste velik poudarek dajali ure-
ditvi cest zunaj samega središča občine. Sedaj 
urejate predvsem center kraja, ste ceste ta čas 
»dali na stran«?

Nikakor ne. Asfaltno prevleko bosta letos dobili 
cesti do Skodočnika v Konjskem vrhu ter do Pav-
ča in Sedla v Podveži v skupni dolžini okoli tri kilo-
metre in pol. Sistem ostaja enak kot lani: lastniki 
zemljišč, po katerih poteka cesta, odmerijo ceste 
in jih lastniško prenesejo na občino, občina pa fi-
nancira izvedbo prenove. Letos v Lučah, kot prvi v 
dolini, pričenjamo z organizirano odmero občin-
skih cest, ki so bile grajene še po starem sistemu 
in še niso odmerjene ter lastniško urejene.

- Ste ena izmed redkih slovenskih občin, ki ni-
ste zadolženi in vse investicije izvajate z razpo-
ložljivimi sredstvi iz proračuna in v obilni meri 
koristite tudi možnosti sofinanciranja iz evrop-
skih skladov. Imate občutek, da je razvoj zaradi 
tega kaj v zaostanku?

Če so bili pomisleki pred leti, ko je bil denar 
poceni in je vse raslo preko vseh mej, da je za-
dolževanje nujno, danes v kriznih časih ni več ta-
ko. Menim, da zaradi tega z izvajanjem investi-
cij nismo v zaostanku. Tukaj nas bolj omejujejo 
številne administrativne ovire in dolgotrajno pri-
dobivanje različnih dovoljenj, saj so nekatere dr-
žavne službe, v mislih imam soglasodajalce, ze-
lo slabo odzivne ne glede na naše pogoste in-
tervencije.

Kljub gospodarski krizi in z njo povezano kri-
zo vrednot, ki vztrajno trkata tudi na podežel-
ska vrata, poskušamo v Lučah tudi letos drža-
ti trend občinskih investicij na dosedanjem nivo-
ju ter hkrati finančno ostajati nad vodo. Ohranja-
mo sofinanciranje delovanja aktivnih društev ter 
tudi sofinanciranje investicij občanom na podro-
čju kmetijstva, malega gospodarstva, malih či-
stilnih naprav ter požarne vode. Veseli nas aktiv-
no delovanje večine društev v občini, ki tako po-
vezujejo občane v skupnih interesih in vredno-
tah ter tako zapolnjujejo tudi tisto nematerialno 
plat življenja, ki pa je bistvena za dobro počutje 
in srečo, po čemer vsi hrepenimo in česar ne pri-
nesejo zgolj materialne dobrine.

- Ena od vročih tem, ki se ji v Lučah ni moč iz-
ogniti, je vsekakor lučka obvoznica. Kako daleč 
je država s tem projektom?

Projekt lučke obvoznice se kljub vsemu nada-
ljuje. Protipoplavni del projekta je že dobil zele-
no luč za sofinanciranje iz EU sredstev v višini 
85 odstotkov, pogodba med ministrstvom in iz-
vajalcem je bila podpisana. Dela naj bi se v Lu-
čah pričela že v letošnjem letu. Občina je po svo-
jih močeh seveda pripravljena pomagati tistim, 
ki se jim bo trasa bodoče obvoznice približala in 
bodo tovrstno pomoč želeli.

V letu 2008 smo s strani občine v občinskem 
glasilu, ki ga dobijo vsa gospodinjstva, objavili 
predvideno traso obvoznice z nameravano pre-
stavitvijo krožišča, tako da so bili vsi občani o 
predlagani končni trasi dovolj zgodaj obvešče-

ni. Trasa lučke obvoznice je od leta 2010 tudi »de 
facto« sprejeta. Možnosti za drobne korekcije so 
še mogoče znotraj izdelave dokumentacije za 
pridobitev gradbenega dovoljenja, ki bo izdela-
na predvidoma v letu dni. Korenite spremembe 
predvidene trase obvoznice pa niso več možne. 
V zadnjih dvajsetih letih, ko so se pripravljali pro-
jekti, je bilo za to časa dovolj. Že pred leti so bi-
le po predpisanih postopkih preigrane tudi osta-
le možne variante obvoznice, ki pa so skozi pro-
ceduro, ki jo določa zakonodaja, odpadle kot ne-
primerne, predvsem s strani stroke in ne samo 
lokalne politike, kot se pogosto namiguje.

- Če se vrneva k občinskim naložbam, katere 
načrte boste letos še uresničili?

Poleg že omenjene izgradnje pločnika, do-
končanja prizidka k občinski stavbi, izgradnje 
nove zobne ambulante, asfaltiranja parkirišča 
in prostora za kmečko tržnico ter asfaltiranja 
cest imamo v planu še ureditev nekaterih za-
dev na področju komunale. Na Produ v Krnici 
v obrtni coni bomo v kratkem obnovili »novo« 
Prodsko hišo, ki smo jo kupili pred leti, ter zra-
ven zgradili še manjše pokrito skladišče, kjer 
bomo skladiščili občinsko komunalno opremo 
vključno s traktorjem, ki bo v teh dneh naba-
vljen. Tako počasi ustvarjamo pogoje, da bo-
mo lahko v lastni režiji opravljali čim več komu-
nalnih opravil na občinski infrastrukturi, ki jih 
ne bo treba več naročati na trgu.

- Še vaša zaključna misel?
Lažje je kritizirati kot ustvarjati, težje je graditi 

kot podirati. Škoda je, da ne znamo še bolj sto-
piti skupaj. Pravi tekmeci in nasprotniki si nismo 
mi med seboj. Konkurenca je cel svet, ki je že po-
stal globalna vas, ne pa znotraj Luč, kjer nas je 
premalo, da bi se pričkali med sabo. Olimpijski 
čas je že od Antike dalje čas premirja in razmi-
sleka. Zato malo več optimizma in dobre volje v 
teh zahtevnih časih nikakor ne bo škodilo.

Pogovarjala se je Marija Lebar
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Iz občin 

SLOVESNOST OB PRAZNIKU OBČINE LJUBNO

»Ob polnoletnosti se imamo česa veseliti in biti na
kaj ponosni«

Priznanja najzaslužnejšim posameznikom sta podelila župan Franjo Naraločnik in podžupanja Anka 
Rakun. (Foto: Marija Lebar)

V dvorani tamkajšnjega kulturnega doma je v 
petek, 3. avgusta, potekala osrednja slovesnost 
ob občinskem prazniku Občine Ljubno, na kate-
rem so podelili priznanja posameznikom, ki so 
v zadnjem letu največ doprinesli k višji kakovo-
sti življenja v občini. Slavnostni govornik je bil 
župan Franjo Naraločnik, v imenu nagrajencev 
pa je spregovorila prejemnica zlatega priznanja 
Marija Mermal.

Župan je preletel dosežke v občini, ki je do-
polnila 18 let. »Ob jubileju polnoletnosti naše 
občine se imamo česa veseliti in biti na kaj po-
nosni,« je med drugim dejal Naraločnik. Kako-
vost življenja občanov je na visoki ravni, k če-
mur pripomorejo vsako leto z novimi projekti in 
pridobitvami. Kljub globalni krizi uresničenih in-
vesticij ne manjka. K temu veliko pripomorejo 
sodelavci občinske uprave, občinski svet, pred-
vsem pa občani - tako posamezniki kot tisti, ki 
se v skladu s svojimi interesi povezujejo v raz-
lična društva.

Še posebej so se vsi potrudili pri izvedbi dveh 
velikih dogodkov na Ljubnem, in sicer tekem v 
ženskih smučarskih skokih za svetovni pokal in 
prireditev ob tradicionalnem, že 52. Flosarskem 
balu. Med novejšimi dogodki je župan omenil 
odprtje Centra za razvoj podeželja in dva obiska 
predsednika države dr. Danila Türka ter ministra 
za kmetijstvo in okolje Franca Bogoviča.

Potem ko so lani prenovili stari del šole, je le-
tos na vrsti prenova telovadnice in novega dela 
šole ter zdravstveni dom. Pravkar se izvaja as-

faltiranje ceste Juvanje – Kaker – Ramšak. Ce-
sta Ločica – Ročnik, prenova vodovoda v Savini, 
kjer so sodelovali krajani, nabava dveh avtomat-
skih defibrilatorjev in ureditev večjega ekološke-
ga otoka v IPC Loke so projekti, o katerih je tekla 
beseda v županovem nagovoru. Vse to je mo-
goče doseči le s skupnimi močmi, pri čemer so 
imeli veliko vlogo tudi letošnji prejemniki občin-
skih in županovih priznanj ter denarnih nagrad.

Prisrčen kulturni program so pripravili citrarka 
Mojca Kumprej, harmonikar Robi Weiss, ljudska 
pevca Jožica Podlesnik in Vinko Jeraj ter doma-
či mešani pevski zbor pod vodstvom Mitja Veni-
šnika. Člani kulturnega društva Ljubno so pred-
stavili staro poročno nošo, katere original izhaja 
iz Primoža nad Ljubnim. »Mladoporočenca« sta 
na odru tudi zaplesala.

Marija Lebar

Prejemniki priznanj za 
leto 2012

Zlato priznanje je dobila Marija Mermal, dolgoletna uči-
teljica, pobudnica ustanovitve in vodenja občinske knjižni-
ce. Priznanje je prejela tudi za dolgoletna prizadevanja, 
tako nje kot njenega moža, za napredek turizma v kraju 
in za spodbujanje sina Jožeta, častnega občana Občine 
Ljubno, k dejavnostim v zvezi z razvojem smučarsko ska-
kalnega kluba na Ljubnem.

Srebrno priznanje je prejel Jože Sušnik za aktivno delo-
vanje v domačem gasilskem in planinskem društvu, pred-
vsem pa za delo v zvezi s smučarskimi skoki na Ljubnem. 
Damjan Novak je prejemnik bronastega priznanja za svo-
je udejstvovanje v gasilskih vrstah, vedno je pripravljen pri-
skočiti na pomoč tako kot občan kot lastnik podjetja.

Dobitniki priznanj župana so: družina Firšt, ki se je iz-
kazala z obnovo propadajoče Šteknerjeve hiše na Ljub-
nem ob Savinji, in Mojca Hrženjak, Marko Mlakar ter Jože 
Ograjenšek, vsi trije za delo pri organizaciji in izvedbi smu-
čarskih skokov. Prejemniki denarnih nagrad so mladi ob-
čani Robert Weiss, Nika Zgojznik, Jan Jurjovec, Ema Kor-
pnik in Bernarda Štiglic.

V imenu nagrajencev se je zahvalila in na-
govorila občinstvo prejemnica zlatega prizna-
nja Marija Mermal. Izrazila je zadovoljstvo, da 
je bilo delo tistih, ki si prizadevajo za boljši da-
nes in jutri prebivalcev občine Ljubno, opaženo 
in s priznanji javno izpostavljeno. Spomnila se 
je časov, ko je bila še učiteljica na osnovni šo-
li in dejala: »Dobro smo učili in vzgajali takra-
tne generacije. To potrjujete številni med vami, 
ki ste tukaj v dvorani; med njimi lahko izposta-
vimo uspešne podjetnike, novinarko in še mar-
sikoga, ki s svojim sedanjim delom bogati da-
našnji dan sebi in ostalim občanom. Mnogo od 
teh dosežkov je zaznati tudi v časopisu Savinj-
ske novice, ki ga še vedno redno prebiram od 
začetka do konca.«

Opisala je svoje znanstvo z inženirjem Stan-
kom Bloudkom in začetke smučarskega ska-
kalnega športa na Ljubnem ob Savinji. Dejala 
je, da si bo po svojih močeh še naprej prizade-
vala za dobrobit kraja, ki je za vedno ostal zapi-
san v njenem srcu in ki ga zdaj z veseljem obi-
skujejo njeni vnuki.

Tekst in foto: Marija Lebar
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KONCERT V CERKVI MARIJE SNEŽNE V SOLČAVI

Preplet klasičnih in temperamentnih tango skladb

Monika Krajnc Štih in Primož Kranjc v svojem programu izvajata tako dela 
starih mojstrov kot tudi dela sodobnih skladateljev. (Foto: Marija Šukalo)

V solčavski cerkvi Marije Snežne 
sta se zadnji petek v juliju na kita-
ri in akordeonu predstavila Monika 
Krajnc Štih in Primož Kranjc. Izve-
dla sta splet klasičnih in tempera-
mentnih tango skladb.

Monika Krajnc Štih se je s kita-
ro začela spoznavati v Žalcu, na-
to nadaljevala s šolanjem v Lju-
bljani, akademsko izobrazbo pa 
je pridobila na glasbeni univerzi v 
Gradcu, kjer je opravila tudi magi-
sterij. Izpopolnjevala se je na raz-
ličnih seminarjih tako doma kot v 
tujini. 

Že kot srednješolka je na tek-
movanjih prejela več visokih na-
grad. Leta 2005 sta s soprogom 
Borisom posnela zgoščenko s 
skladbami za dve kitari. Po uspe-
šnih solističnih recitalih se zadnja 
leta posveča predvsem igranju v 
različnih komornih zasedbah ter 

prejel nekaj nagrad, med njimi tudi 
nagrado Antonia Tarsie in štipendi-
jo kluba Soroptimist International. 

Trenutno deluje kot pedagog na 
glasbenih šolah v Grosuplju in Ve-
lenju. Poleg solističnega nastopa-
nja je zelo aktiven tudi v različnih 
komornih zasedbah. Koncertiral je 
v številnih evropskih mestih, kot so 
Dunaj, Oslo, Pariz, Kopenhagen, 
Tallinn, Graz, Stockholm in Malmö.

Duet kitaristke Monike Krajnc 
Štih in akordeonista Primoža Kranj-
ca je nastal na njegovo pobudo. V 
svojem programu izvajata tako de-
la starih mojstrov kot tudi dela so-
dobnih skladateljev. Koncertni ve-
čer v Solčavi je bil preplet klasičnih 
in temperamentnih tango skladb, s 
katerimi sta umetnika tako navdu-
šila občinstvo, da sta »morala« odi-
grati še »podaljšek«.

Marija Šukalo

poučevanju kitare na velenjski 
glasbeni šoli.

Primož Kranjc se je po srednji 
šoli vpisal na Univerzo za glasbo 
in upodabljajočo umetnost v av-

strijskem Gradcu in študij nadalje-
val na Kraljevi danski akademiji za 
glasbo v Kopenhagnu, kjer je ma-
gistriral. Večkrat se je udeležil te-
čajev Glasbeni julij na Obali, kjer je 

MOZIRSKI GAJ

Državno prvenstvo v 
floristiki za seniorje in 

juniorje
V Mozirskem gaju bosta v po-

nedeljek,13., in torek, 14. avgusta, 
potekali 12. državno prvenstvo v 
floristiki in 4. državno prvenstvo 
mladih cvetličarjev. Organizator-
ja tekmovanj sta Sekcija cvetličar-
jev in vrtnarjev pri Obrtno-podjetni-
ški zbornici Slovenije in Park cvetja 
Mozirski gaj. Za vse ljubitelje flori-
stike bodo ustvarjeni izdelki posta-
vljeni na ogled od torka, 14. avgu-
sta, do nedelje, 19. avgusta.

V ponedeljek bodo v posebej za 
to priložnost postavljenih šotorih, 
razporejenih po parku, potekale 
predpriprave za tekmovanje, ki se 

bo odvijalo naslednji dan. Tekmo-
valci v dveh starostnih kategorijah, 
članski in mladinski, bodo ustvar-
jali na podlagi treh tematik, pove-
zanih s trenutno aktualno olimpi-
jado. 

Zmagovalec med seniorji bo po-
stal državni prvak v floristiki za leto 
2012, zmagovalec med juniorji pa 
državni prvak v floristiki za leto 2012 
– mladi do 24 let, ki bo hkrati dobil 
pravico, da zastopa našo državo na 
evropskem tekmovanju mladih cve-
tličarjev Eurofleurs, ki bo prihodnje 
leto v Splitu na Hrvaškem.

TG

SLIKANJE S PRIJATELJI PRI ŠERBELOVIH NA LJUBNEM OB SAVINJI

Delovno srečanje izkušenih in mladih likovnikov

Vsak udeleženec likovnega srečanja si je za ustvarjanje izbral slikovno 
predlogo ali motiv iz okolja. (Foto: Štefka Sem)

Zakonca Marika in Branko Ru-
pnik sta v začetku avgusta na svo-
jem domu na Ljubnem ob Savinji 
gostila slikarje in ljubitelje slikanja 
iz vse Slovenije. Slikarsko delavnico 

za prijatelje sta s pomočjo turistič-
nega društva organizirala v sklopu 
prireditev ob Flosarskem balu. 

V prijetnem okolju Šerbelove do-
mačije je dvajset udeležencev dru-

ženja poiskalo senco in ustvarja-
lo likovna dela na osnovi slikovnih 
predlog ali motivov iz okolja. Ve-
čina udeležencev je bila tetra- ali 
paraplegikov, pridružilo pa se jim 
je še nekaj članic kulturnega dru-
štva likovnih ustvarjalcev Zgornje 
Savinjske doline Gal in nekaj šolar-
jev. Pridružili so se jim tudi prizna-
ni mentorji, ki so jim svetovali pri li-
kovnem izražanju.

Likovniki so bili s pogoji dela ze-
lo zadovoljni. Predvsem so invali-
dni udeleženci delovnega sreča-
nja pohvalili zveste prijatelje Šerbe-

lovih, ki so poskrbeli za vse njihove 
potrebe. V turističnem društvu so 
namreč vsem udeležencem zago-
tovili kosilo, osvežilne pijače in tudi 
sladke dobrote. 

Ob zaključku druženja so likov-
niki razstavili svoja dela in si oblju-
bili, da se prihodnje leto ponovno 
srečajo. Za vedro razpoloženje je 
tekom popoldneva poskrbel har-
monikar Andraž Supin. Kljub pole-
tni vročini sta se ob zvokih harmo-
nike dva udeleženca dogodka ce-
lo zavrtela. 

Štefka Sem
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OVČEREJSKO DRUŠTVO RADUHA

Druženje pri Prušnikovih
PAŠNA SKUPNOST RADUHA JAVORJE

Ob pastirskem stanu 
raste prizidek

Justina Juvan je nazorno prikazala, kako se da koristno in lepo uporabiti 
ovčjo volno. (Foto: Marija Lebar)

S prizidkom koče na Javorju bo pastir prišel do kopalnice, ki je za boljše 
bivalne in delovne pogoje več kot nujna. (Foto: Benjamin Kanjir)

Svoj delež k pestrosti letošnje-
ga dogajanja ob Flosarskem balu 
so prispevali tudi ovčerejci. Njiho-
vo društvo ima sedež na Ljubnem 
in tudi sicer v občini večkrat sode-
lujejo pri različnih prireditvah. To-
krat so pripravili pokušino jedi iz 
domače jagnjetine in druženje pri 
Prušnikovih na turistični kmetiji Lo-
ger v Savini.

Obisk prireditve je bil nad priča-
kovanji, saj je vmes kar nekajkrat 
deževalo, kar pa dobrega razpolo-
ženja ni pokvarilo. Organizatorji so 
poskrbeli za nadstreške, z žara so 
prihajale prijetne vonjave, nekdo je 
prinesel tudi tolkec oziroma tok'c, 
kot mu pravijo Ljubenci. Da so s 
seboj prinesli obilo dobre volje, so 
obiskovalci dokazali tako, da so 
ubrano zapeli. Manjkalo ni niti do-
bre glasbe izpod prstov domačih 
muzikantov.

Prikazali so, kako so se včasih, 

ko še ni bilo pelerin, ljudje ubranili 
dežja z ovčjimi kožami, ogrnjenimi 
čez hrbet. Kako se da koristno in le-
po uporabiti ovčjo volno, je z izbra-
nimi izdelki in nazornim prikazom 
polstenja obiskovalcem postregla 
Justina Juvan, ki se z izdelki iz filca 
ukvarja že nekaj let.

Člani ovčerejskega društva si s 
takimi dogodki prizadevajo okre-
piti promocijo potrošnje in upora-
be ovčjega mesa v kulinariki, ki 
čedalje bolj pridobiva na pome-
nu kot zdravo hranilo. »Z organi-
zacijo srečanja smo se želeli za-
hvaliti naši matični občini Ljub-
no, ki ima veliko razumevanje za 
delovanje društva. Čeprav dru-
štvo združuje člane iz vse Zgor-
nje Savinjske doline, jih je pre-
cej prav iz ljubenske občine,« je 
povedal predsednik društva Ivan 
Pečovnik.

Marija Lebar

Konec julija so se člani pašne 
skupnosti Raduha Javorje zbra-
li na delovni akciji širitve pastirje-
ve koče na planini Javorje. S prizid-
kom bo pastir Jože Dešman prišel 
do kopalnice, ki je za boljše bival-
ne in delovne pogoje več kot nujna.

Dešman je na Javorju že več 
let zapored, zato ga planinci, ki jih 
pot vodi mimo pastirjeve koče, do-
bro poznajo. Vedno dobre volje po-
streže popotnikom s hladno pijačo, 
skodelico kislega mleka, domačo 
skuto in še čim. Ob posebnih prili-
kah sta na voljo tudi domač kruh, 

obrnenk in kakšna dišeča posla-
stica. 

Pred časom so se člani pašne 
skupnosti odločili, da pastirskemu 
stanu dogradijo prostor, v katerem 
bo kopalnica. Zadnji julijski četrtek 
smo jih ujeli ravno med akcijo, ko je 
prizidek začel rasti in dobivati obli-
ko. Seveda bo do končanja del po-
trebnih še več delovnih akcij, ob ka-
terih se tudi nasmejijo in pogovori-
jo. Ob tem pregledajo svojo živino, 
ki se v planini pod budnimi očmi 
pastirja dobro počuti.

Benjamin Kanjir

Naročniki Savinjskih novic imajo 15% POPUST pri objavah zahval.
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Iščemo stare fotografije

Zgodovina in narodopisje

Piše: Aleksander Videčnik

Zgodbe in pripovedi (4)

ŠE NEKAJ O COPRNICAH
Tri coprnice 

Pri Lučah so nižje Strug večkrat opazovali tri 
coprnice. Vedno je bilo videti, kot da bi gorele tri 
bakle. Ljudje niso bili presenečeni, bili so navaje-
ni takih prizorov. Sicer so pa te coprnice imeli za 
svoje, ker baje niso bile nevarne.

ČAROVNIŠKI KMET LAMPRET
Le redki ljudje v dolini vedo kaj povedati o 

Lampretu, ki so mu pripisovali nadnaravne spo-
sobnosti. Govorili so o njem z nekim strahospo-
štovanjem. 

Tam, kjer je Perkova pušča, je bila nekoč Pu-
šnikova kmetija. Pred mnogimi leti je na njej ži-
vel kmet z imenom Lampret. Nekateri so govo-
rili, da je čarovnik, drugi spet, da ima posebno 
moč v sebi. Divjačina je prihajala kar na njegovo 
dvorišče in to na njegov klic, tako jo je lahko lovil. 
Na lov se je podajal v gozdove tudi z drugimi lov-
ci. Ljudje so pravili, da je dober lovec, toda slab 
kmet, saj je kmetijo zanemarjal.

Lampret in njegov brat
Nekoč je Lampret obiskal brata Perka. Na nje-

govi kmetiji je služil hlapec, za katerega so pravi-
li, da je čarovnik. Mislil si je, da zna čarati bolje od 
Lampreta, in to mu je tudi povedal. Lampret mu je 
smeje dejal. »Pa se poskusiva. Nekaj ti bom nare-
dil, pa bova videla, če se boš znal izmotati. Potlej 
se bo pokazalo, kdo je boljši čarovnik.« 

Lampret vzame nož, ga nese pod kap in ga za-
sadi v zemljo. Nenadoma je pričela hlapcu teči kri 
iz nosu. Lampret pa mu pravi: »Sedaj pa pokaži, 
če si pametnejši od mene.« Karkoli je hlapec po-
čel, je bilo zaman, zato je prosil Lampreta, naj ne-
ha, ker bo sicer umrl. Tedaj Lampret izdere nož iz 
zemlje in hlapcu se je kri ustavila. Poslej hlapec ni-
koli več ni trdil, da je boljši od Lampreta.

Kamničani in Lampret
Kamničani so vedeli za Lampretove vragolije 

in tudi njim je bilo do tega, da ga prekosijo. Ne-
koga iz njihovih krogov so poslali študirat, da bi 
bil kos Lampretu. Potem so ga izzvali na sreča-
nje, da bi ugotovili, kdo je boljši. 

Lampret je srečanje predlagal v Robanovem 
kotu. Tja so torej prišli Kamničani s svojim čarov-
nikom. Lampret je predlagal, da postavijo na ko-
nec travnika sekiro in skozi njeno uho streljajo 
proti skalam onkraj velikega travnika. Dogovorili 
so se, da bo zmagovalec tisti, ki bo večkrat zadel.

Prvi je bil na vrsti Lampret, zadel je toporišče 
in skozi njega uho sekire. Nato je bil na vrsti štu-
dent iz Kamnika. Toda ko je sprožil, je krogla za-

plesala okoli skupine in se tam zarila v zemljo. 
Na to pravi Lampret mlademu tekmovalcu iz Ka-
mnika: »Toliko si slabši od mene, kolikor je žele-
zo slabše od jekla.« 

Kranjce je ta reč hudo prizadela in razjezila, 
ker Lampretu niso bili kos. Povabili so ga na Ka-
mniško sedlo na skupni lov na gamse. Seveda je 
bil za to. Ko je prišel na kraj lova, je puško zača-
ral, da ni bila vidna. Takoj, ko je vstopil v kočo, se 
je zahvalil za povabilo. Kamničani so opazili, da 
nima puške, in vse je kazalo, da ga bodo napa-
dli. Lampret pa sname z rame puško in jo poka-
že presenečenim Kamničanom ter hudomušno 
doda: »Prinesel sem še smodnika za pokaditi in 
svinca za poškropiti.« Grožnja je prestrašila izzi-
valce, da so jadrno zbežali …

Lampret in pastir
Nekega dne je Lampret nagovarjal sosedovega 

pastirja, naj ga spremlja na lovu okoli Okrešlja. To-
da pastir je želel k maši, zato se je branil iti na lov. 
Lampret mu je zagotavljal, da se ne bo nič zgodilo, 
če ne gre k maši. Končno ga je le pregovoril.

Gori med gorami sta sedla in Lampret je pa-
stirju pripovedoval, kaj se ta trenutek dogaja po 
svetu. Fantu je dejal: »Zdaj nabija ljubljanski grof 
puško, s katero me misli ustreliti.« Nato vzame 
svoj klobuk in ukaže pastirju: »Hitro se ureži v 
prst in stisni tri kaplje krvi na klobuk.« Komaj je 
pastir to storil, je grof v Ljubljani ustrelil in krogla 
je priletela v tiste tri kaplje krvi na klobuku. 

Kot je povedal Lampret, je grof bil čarovnik in 
je vedel, da krogla ni zadela. Zato je hitro zbežal 
in se vključil v procesijo, ki je prav tedaj krenila 
po ljubljanskih ulicah. Lampret pa je nabil gro-
fovo kroglo v puško in ustrelil; sredi procesije je 
grofa zadelo, da je mrtev padel na tla.

Brat slabši lovec
Nekoč je Lampreta obiskal brat Perk. Čudil se 

je, kako je bratovo posestvo propadlo, saj je bil 
Lampret dober lovec in vedno upleni kako žival. 
Pa ga Lampret vpraša, če želi kaj ustreliti in to 

kar na dvorišču kmetije. Na Lampretov žvižg je 
prihajala iz gozda razna divjačina. Tudi velik je-
len je bil med njimi, prav tega je Perk ustrelil.

Brata na lovu
Perk in Lampret sta krenila skupaj na lov. 

Lampret je kmalu ustrelil gamsa, Perk pa ni 
imel lovske sreče. Doma je Lampret gamsa ta-
koj odrl, Perk pa je kazal zavist in jezo. Lampreta 
je to tako ujezilo, da je stopil v hišo in skozi okno 
ustrelil brata. Za tem je izginil in nihče več ga ni 
videl. Ljudje pripovedujejo, kako je v Lampretovi 
hiši potem še dolga leta strašilo.

RAZNE DRUGE PRIPOVEDI
Mlinar in povodni mož

Savinja je bila nekoč veliko bolj globoka, kot je 
danes. Posebno globoki so bili tolmuni ob jezovih 
in teh je bilo veliko. Blizu Ljubnega je v tolmunu, 
globoko pod površino vode, imel svoj grad povo-
dni mož. Baje je bil ves sluzasto zelen, in ko je sija-
la luna, je rad prihajal na suho in tam na vso moč 
piskal. S tem je privabil vile z Rogatca, ki so rade 
poplesavale med senenimi kopami in jih pri tem 
razmetale. Ljubence je to zelo jezilo, saj so morali 
velikokrat na novo grabiti seno in ga dajati v kope. 

Tam blizu je živel mlinar, ki se je nad povo-
dnim možem nenehno jezil, tudi zaradi sena. 
Nekoč je v jezi izrekel hude besede: »Hudič naj 
vzame vile in povodnega moža.« To je kralja vo-
dnih globin in vile seveda prizadelo. Povodni 
mož je sklenil maščevanje nad mlinarjem. In ko 
je mlinarjev fant že malo odrasel, ga je nekoč po-
tegnil v globino iz ga zaprl v svoj grad. 

Mlinar je žaloval in tarnal, saj je vedel, da se 
mu je povodni mož maščeval. Kadar je lovil ribe, 
je vedno opazoval globino reke, saj je domneval, 
da je sina tja potegnil povodni mož. Nekoč pa je 
sredi rib zagledal sina, kako se z njimi igra, sko-
čil je v reko in iz nje potegnil fanta. Doma je pri-
sluhnil pripovedi sina, kako mu je uspelo pobe-
gniti iz gradu. Mlinar ni potem nikoli več preklel 
povodnega moža.

Skupina domačinov po nekem opravljenem delu, slikana pred trgovino Antona Mlinarja v Podvolovljeku 
okoli leta 1930. Sliko hrani Muzejska zbirka v Gornjem Gradu.



14 Savinjske novice št. 32, 10. avgust 2012

Nasveti

MARIJAN DENŠA,
vodja odseka za gojenje 
in varstvo gozdov, regijski ko-
ordinator izbora
Zavod za gozdove Slovenije,
OE Nazarje

Tematske poti - nova oblika aktivnega 
preživljanja prostega časa

V zadnjih letih so v Sloveniji in tu-
di na območju naše doline nastale 
številne tematske poti, ki privablja-
jo domačine in turiste. Tematske 
poti so poti, ki so speljane in ureje-
ne tako, da na njih obiskovalci or-
ganizirano (s pomočjo vodnika in/
ali vodiča) ali samostojno (z vodni-
kom ali brez) občudujejo in spo-
znavajo zanimivosti in značilnosti 
območja oziroma kraja, kjer živijo 
ali so ga obiskali. Pri tem aktivno in 
koristno preživljajo svoj prosti čas. 

RAZLIČNE VRSTE TEMATSKE POTI
Tematske poti lahko razdelimo 

na različne načine: po vsebini, na-
menu, trajanju, stopnji opremljeno-
sti in še po čem. Seveda je najpo-
membnejša vsebina poti, saj jih ta 
opredeljuje. Poznamo tri osnovne 
sklope vsebin: na temo kulture, na-
rave ter tematiko športa in rekrea-
cije. Kulturne poti so npr. zgodovin-
ske, etnološke, arheološke, romar-
ske, gastronomske, senzorične in 
še bi se kaj našlo. Na temo narave 
poznamo naravoslovne poti (geolo-
ške, hidrološke, botanične …), goz-
dne poti in poti na temo naravne de-
diščine in vrednot, kamor spadajo 
tudi poti po zavarovanih območjih. 
Na področju rekreacije poznamo 
sprehajalne, pohodne, planinske 
poti, poti za nordijsko hojo, kolesar-
jenje ali tek, trim steze in fitnes steze.

Po namenu jih lahko delimo na 
turistične, športno rekreativne, po-
učne in doživljajske poti. Poti so tu-
di različno dolge: trajajo nekaj ur, 
ves dan, več dni in tudi več tednov. 
Največ tematskih poti traja od dve 
do tri ure. Poti so lahko povsem 
opremljene ali pa skoraj nič in so 
le minimalno označene. Večina jih 
je namenjena in opremljena za šir-
ši obisk, nekatere pa so namenje-
ne predvsem ozkim ciljnim skupi-

nam: šolarjem, mladim družinam, 
starejšim, gibalno omejenim ali pa 
kolesarjem, pohodnikom, tekačem 
ali pa visoko osveščenim obisko-
valcem zavarovanih območij. Po 
pomenu so lahko poti povsem lo-
kalnega značaja, druge imajo šir-
ši regionalni pomen in veljavo. Ne-
katere so nacionalnega pomena 
(slovenska planinska pot) ali del 
mednarodnih povezav (Via Alpina, 
evropske pešpoti). 

Seveda so vsa predalčkanja po-
gosto neživljenjska in tudi nepo-
trebna. Zelo redke so povsem »či-
ste« tematske poti. Vsaka pot je 
splet in preplet različnih vsebin in 
namenov, pomembno je le, da no-
silna vsebina prisotna v dovolj veli-
ki meri. Ko se npr. sprehajamo po 
npr. geološki poti in na njej spozna-
vamo kamnine, se ob hoji tudi ma-
lo zadihamo, občudujemo lepo-
to in vonj cvetice, ki rastejo iz skal-
nih razpok ter spoznamo kulturno 
znamenitost, ki je narejena iz lo-
kalnega kamna. Na čebelarski poti 
se srečamo z zgodovino, etnologi-
jo, lesarstvom, umetnostjo, naravo, 
kmetijstvom, gozdarstvom, prehra-
no, zdravstvom, kozmetiko, klimat-
skimi spremembami …

KAKO IZGLEDA TEMATSKA POT
Tematske poti morajo biti dobro, 

a diskretno in tudi estetsko označe-
ne, da obiskovalci ne zaidejo z njih 
v drugo smer in da nimajo orienta-
cijskih težav. Ločimo smerne table, 
zlasti na križiščih, in vmesne ozna-
ke (markacije). Poleg teh oznak 
so na poteh ponavadi tudi table, 
ki opisujejo vsebine na poti. Vodni-
ki so lahko različnih oblik, od eno-
stavne zloženke do obsežnih bro-
šur. Dandanes že vsak pričakuje 
osnovne in tudi podrobne informa-
cije, zlasti karto poti, na svetovnem 
spletu, brez tega ne gre.

Začetek in konec poti morata biti 
lahko in dobro dostopna. Izhodišče 
mora biti opremljeno s pregledno 
informativno tablo, urejeno mora 
imeti parkirišče in prostor za poči-
tek, poskrbljeno naj bo za odpadke 
in za sanitarije. Vse bolj se uvelja-
vljajo poti, ki imajo izhodišče in za-
ključek v bližini postajališč javnega 
prevoza. Za dnevne poti je priporo-

čljivo, da so krožne oziroma, da se 
lahko obiskovalci vrnejo na izhodi-
šče z javnim prevozom. 

Ustanovitelji poti so različni: lo-
kalne skupnosti, javne ustanove, 
društva, podjetja in tudi posame-
znik. Večje projekte izpeljejo tudi po-
vezani partnerji, kar je dobro zara-
di uspešnejšega združevanja inte-
resov, sredstev in znanja. Prav ta-
ko, kot je pomembna postavitev, je 
potrebno tudi redno vzdrževanje te-

matskih poti. Nevzdrževane poti hi-
tro postanejo neprivlačne. Če so in-
frastrukturni elementi ali morebitna 
varovala zanemarjeni, so lahko tudi 
nevarni. Seveda morajo imeti upra-
vljavci za pot tudi vso potrebno do-
kumentacijo, ključno s soglasji pri-
stojnih organov in lastniki zemljišč.

Osnovni namen postavitve te-
matske poti v nekem okolju je vse-
kakor izboljšanje turistične in rekre-
ativne ponudbe. Hkrati s tem se po-
veča prepoznavnost kraja in njego-
vih zanimivosti. izboljšata se lahko 
tudi ekološko in kulturno znanje in 
zavest obiskovalcev tematske poti. 

GOZDNE UČNE POTI – PRVE 
TEMATSKE POTI PRI NAS

Prve tematske poti v današnjem 
pomenu besede v Sloveniji so bile 
gozdne učne poti. Leta 1974 sta na-
stali gozdna učna pot na šmarno-
gorsko Grmado in gozdna učna pot 
v bližini Tehniškega muzeja Bistra. 
Namen je bil na sproščen, nevsiljiv 
način predstaviti gozd, njegove pre-
bivalce in njegov pomen. Gozd naj 
bi spoznali in doživeli v gozdu. 

Ideja se je hitro širila po vsej Slo-

veniji. Že naslednje leto je bila na 
Ljubnem urejena gozdna učna pot 
Savina. Spada torej med prve. Po-
leg nje so v območju še štiri goz-
dne učne poti, v Sloveniji jih je sku-
paj 96. V tistem času so gozdarji 
v Slovenijo pripeljali tudi evropsko 
pešpot E7.

Seveda so že davno pred goz-
dnimi učnimi potmi na območju 
današnje Slovenije obstajale turi-
stične poti, namenjene obiskova-
nju in občudovanju naravnih lepot. 
Že leta 1807 si je nadvojvoda Ja-
nez ogledal slap Savica; za to pri-
ložnost so do tja nadelali pot, ki jo 
uporabljamo še danes. Naslednje 
leto bo minilo 120 let, odkar so na-
delali vratolomno pot skozi Sote-
sko Vintgar pri Bledu. Pri teh poteh 
je šlo bolj za občudovanje prese-
žnikov kot za spoznavanje in doži-
vljanje narave ali kulture.

Gozdnim učnim potem so sledi-
le številne druge. Tako je danes v 
Sloveniji skoraj 400 tematskih po-
ti različnih vsebin in namenov. Po 
številu obiskov se vidi, da so vse 
bolj popularna oblika preživljanja 
prostega časa.

TEKMOVANJE TEMATSKIH 
POTI 2012

V letošnjem letu Turistična zveza 
Slovenije (TZS), Gospodarsko in-
teresno združenje za pohodništvo 
in kolesarjenje in Zavod za gozdo-
ve Slovenije (ZGS) drugo leto zapo-
red organizirajo tekmovanje za naj-
boljšo tematsko pot v Sloveniji. Na-
men je popularizirati te poti v naj-
širši javnosti ter dvigniti raven nji-
hovega upravljanja, zlasti vzdrže-
vanja na še višjo stopnjo. 

Tekmovanje je organizirano ta-
ko, da se naredi najprej regijski iz-
bor, to je izbor najboljše poti zno-
traj gozdnogospodarskih obmo-
čij, ki jih pokrivajo Območne eno-
te Zavoda za gozdove Slovenije, 
med temi predlogi se izvede final-
ni izbor za državo. Tekmujejo lah-
ko vsi upravljavci poti, ki sprejema-
jo pogoje razpisa in izpolnijo prijav-
ni obrazec. Oboje je dostopno na 
spletnih straneh ZGS, TZS in drugih 
organizacij s področja rekreacije in 
turizma. Rok za oddajo prijavnega 
obrazca je 20. avgust 2012.

Tematska pot naj omogoča dostop 
tudi invalidom. 

(Foto: Marijan Denša)
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Kotiček za voznike, Organizacije

Brezvodno čiščenje varuje vozila in okolje

Ekološko brezvodno pranje je mogoče izvajati praktično kjerkoli in 
kadarkoli. (Foto: TR)

Podjetje Pneumatic center Tka-
vc v Nazarjah ima od nedavnega 
v sklopu svoje dejavnosti tudi eko 
pralnico. Le-ta ni le novost v po-
nudbi omenjenega podjetja, am-
pak je tudi prva tovrstna pralnica 
na območju Zgornje Savinjske do-
line. Gre za ekološko čiščenje vo-
zil, pri čimer so čistila, ki se upora-
bljajo, povsem neškodljiva za ljudi 
in okolje.

ZNAČILNOSTI EKOLOŠKEGA 
PRANJA VOZIL

Ekološko pranje vozil predsta-
vlja enostaven, varen in priročen 
način pranja. Storitve in sredstva 
za eko pranje vozil ne zahtevajo 
uporabe vode in ne poškodujejo la-
ka na vozilu, saj umazanijo omeh-
čajo in obdajo s posebnim filmom, 
ki preprečuje povzročitev prask. 
Ekološko brezvodno pranje se izva-
ja s sredstvi, ki so izdelana na vo-
dni osnovi in okolju prijazna. Izde-
lana so iz organskih izvlečkov, vo-
skov brez silikona in ne vsebujejo 
kerozina ali petrolejevih destilatov. 

Na površino jih nanesejo s prše-
njem. Ob stiku s površino umaza-

PREDNOSTI BREZVODNEGA 
PRANJA VOZIL

Visok sijaj in zaščita 
Sredstva za pranje vsebujejo pr-

vovrstna organska mila, vlažilna 
sredstva in površinsko aktivne sno-
vi s posebno zmesjo polimerov, ki 
površini vozila zagotovijo sijaj in 
zaščito. Vozilo je tako zaščiteno 
pred škodljivimi vplivi UV žarkov, in-
sektov, cestne umazanije, soli, pti-
čjih iztrebkov, oksidacije ipd.

Prihranek vode 
Ob klasičnem ročnem pranju av-

tomobila se porabi tudi sto in več li-
trov vode, zaradi izpustov pa je lah-
ko ogrožena podtalnica. Čiste pi-
tne vode ni v izobilju in neomeje-
nih količinah. V nekaterih državah 
je že zelo cenjena dobrina, saj je 
primanjkuje. Z eko pranjem se pri-
hranijo znatne količine pitne vode.

Skrb za okolje 
Ekološko brezvodno pranje ne 

škoduje okolju, je antibakterijsko, 
netoksično, skladno z V.O.C. evrop-
sko direktivo 2004/42/CE in oko-
lju prijazno.

TR

nijo omehčajo, jo ločijo od površi-
ne in obdajo s posebno emulzijo, 
ki zagotavlja, da ne pride do prask 
na laku. Uporabljati jih je mogoče 
na mokri ali suhi površini, v senci 
ali na soncu. Uporaba je zelo pre-
prosta, priročna in varna.

Vozilo očistijo iz zunanje in no-
tranje strani ter mu zagotovijo vi-
sok sijaj. Zaščitijo ga tudi pred zu-
nanjimi vplivi, zato vozilo ostane 
dlje časa čisto, saj se umazanija 

zaradi posebnih antistatičnih la-
stnosti, ki jih imajo čistila za brez-
vodno pranje, težje oprijema povr-
šine. Ekološko brezvodno pranje je 
mogoče izvajati praktično kjerkoli 
in kadarkoli, tudi v zaprtih prosto-
rih in na območjih, kjer pranje vo-
zil z vodo ni dovoljeno, vsekakor pa 
tudi v času, ko je, zaradi suše ozi-
roma restrikcij pri porabi vode, pra-
nje vozila na domu lastnika prepo-
vedano.

TURISTIČNO DRUŠTVO NAZARJE

Hura, aktivne počitnice so tu!

Sproščena igra udeležencev delavnic na Lazah pri Kokarjah (Foto: Vanja Hofbauer)

Aktivno preživljanje prostega 
časa v družbi sovrstnikov postaja 
med otroci priljubljena počitniška 
dejavnost. To dokazuje tudi visoko 
število udeležencev na športnih in 
ustvarjalnih delavnicah, ki jih je s 
pomočjo Občine Nazarje organizi-
ralo Turistično društvo Nazarje. 

Tretji teden v juliju so se otroci 
zabavali na različnih lokacijah in 
ob različnih igrah ter tako pod vod-
stvom animatork preživeli nekaj 
zanimivih počitniških dni. Delavnic, 
ki so pod sloganom »Hura, aktiv-
ne počitnice so tu!« potekale vsak 
dopoldan med 17. in 20. julijem, 
se je dnevno udeleževalo tudi do 
dvajset otrok, starih od pet do tri-
najst let. Dolgčas jim ni bilo, saj so 
se vsak dan odpravili na drugo lo-
kacijo, kjer so jim animatorke pod 
vodstvom Vanje Hofbauer, predse-
dnice nazarskega turističnega dru-
štva, vsakič pripravile drugačne 
dejavnosti. 

Torek, prvi dan druženja, so pre-

živeli v športni dvorani in se preiz-
kušali v različnih športnih igrah. Le-
po vreme v sredo so izkoristili za 
rolkanje na športnem igrišču v Na-
zarjah, sledile so ustvarjalne delav-
nice. Četrtek je minil v znamenju ta-
borniških dejavnosti na Lazah nad 

Kokarjah. Taborniki roda Sotočje 
Nazarje so jih med drugim nauči-
li postaviti bivak in streljati z lokom. 

Zadnji dan druženja so otro-
ci preživeli na športnem igrišču v 
Račneku. Razšli so se zadovoljni 
nad pestrim počitniškim dogaja-

njem in hkrati malce žalostni, da je 
njihovega druženja konec. Organi-
zatorji so bili z izvedbo zelo zado-
voljni, saj je bil odziv otrok nad pri-
čakovanji, pa tudi starši niso sko-
parili s pohvalami. 

TG
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PODOKNICE NA LJUBNEM OB SAVINJI

Po vasi je odmevala slovenska pesem

Martin Juvan – Čuks je med prepevanjem pripovedoval zabavne zgodbe iz 
starih časov flosarije. (Foto: Štefka Sem)

Časi, ko je petje podoknic re-
dno odzvanjalo po vasi, so že da-
leč, običaj pa še obstaja in vsako 
leto ga v času Flosarskega bala 
obudijo pevci mešanega pevske-
ga zbora Kulturnega društva Ljub-
no ob Savinji, katerega umetniški 
vodja je Mitja Venišnik. Moški v flo-
sarskih oblačilih in ženske v ljuben-
skih nošah so prireditvi dali pridih 
starih časov.

Petje podoknic ima poseben čar 
in le-temu radi prisluhnejo tako mla-
di kot starejši, zato se je pevcem pri 
prepevanju po vasi pridružilo precej 
obiskovalcev prireditve. Pravo vaso-
valsko vzdušje se je za pevce in šte-
vilne spremljevalce pričelo pri Češ-
povcu, sledilo pri Šerbelovih na For-
štu, nato pri Petrinu, zaključilo pa na 
Placu, kjer ni šlo brez lojtrce in klica-
nja izvoljenke na okno. 

Po Ljubnem so donele naro-
dne in slovenske pesmi. Zabavne 
zgodbe iz starih časov je med pre-
pevanjem pripovedoval Martin Ju-
van – Čuks. Flosarske zgodbe in 
zgodbe iz časov, ko so fantje še 

peš zahajali k dekletom in jih kli-
cali pod oknom, so dodobra na-
smejale vse, ki so uživali tako v 
ubranem petju kot Čuksovih pri-
povedih.

Štefka Sem

www.fotoknjiga.net
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52. FLOSARSKI BAL NA LJUBNEM OB SAVINJI

Še en zelenec sprejet med flosarje
V nedeljo se je z glavnim dejanjem – etnografsko 

povorko, spustom flosa in flosarskim krstom - zaključil 
52. Flosarski bal na Ljubnem ob Savinji. Na oko nekaj 
manj obiskovalcev kot pretekla leta je grelo vroče son-
ce, celoten program pa je potekal v prijetnem vzduš-
ju, za katerega so poskrbeli neutrudni organizatorji iz 
Turističnega društva Naš kraj. Najzaslužnejši, predse-
dnik društva Stanko Rihter in njegovi najtesnejši sode-
lavci Ivo Sovinšek, Paul Orešnik in Radenko Tešanović, 
so zato prejeli priložnostna darila.

Predstavniki zaselkov in društev so med povorko predstavili 
najrazličnejše dejavnosti.

Ob flosarskem krstu je bil Alojz Gluk moker 
od zunaj in znotraj.

zna pravila kot so: pri je-
di se drži naprej, pri pija-
či nazaj, pri delu pa sto-
pi na stran, da drugi zra-
ven pridejo. Njegov bo-
ter je bil lanskoletni zele-
nec David Pečnik. 

Zanimivo obujanje flo- 
sarskih običajev so s 
prepevanjem nadalje-
vali Fantje z vseh ve-
trov, katere so obiskoval-
ci z navdušenjem spre-
jeli, saj so na Ljubnem 
nastopili po dolgih letih, 
med člani pa je tudi Lju-
benec Franc Kramer. Pri-
reditev sta z veliko hu-

morja povezovala Andreja Lenko in Nejc Slapnik.
Več fotografij z 52. Flosarskega bala najdete v fotoga-

leriji na www.savinjske.com (geslo: 12fl52os)
Tekst in fotografije: Štefka Sem

Letošnja povorka je bila glede na pretekla leta skromnej-
ša, a kljub temu zanimiva. Kot vedno je bil na čelu etno-
grafske povorke konjenik Ivan Rakun. Za njim je korakala 
Godba Zgornje Savinjske doline in dajala takt ostalim ude-
ležencem. V starodobnih vozilih sta mu sledila župan Fra-
njo Naraločnik in predsednik TD Naš kraj Stanko Rihter, na-
to pa so se skozi kraj sprehodili flosarji in praporščaki. 

Različne dejavnosti so predstavili predstavniki zaselkov 
in društev. Med opravili so obiskovalci lahko videli, kako 
poteka zimski večer ob krušni peči, mlatenje žita, klepanje 
mlinskih kamnov za mletje žita, pospravljanje česna in ple-
tenje v kito. Kulturno društvo je pripravilo prikaz poročnega 
para v kostumih ženina in neveste, kakršna sta bila na flo-
sarski poroki daljnega leta 1907. 

Članice društva Toplica so z izdelki prikazale številne de-
javnosti, s katerimi se ukvarjajo. Radmirski gasilci so obi-
skovalce rahlo osvežili s staro brizgalno, Melišani pa so pri-
kazali sodoben flos – tovornjak naložen z lesom, ki je za-
menjal staro obliko prevoza lesa. 

Nato so se po Ljubnem sprehodili še smučarski skakalci 
in ribiči, društvo ljubiteljev starega mošta je prikazalo kuha-
nje »šnopsa« in opravila, povezana s pridelavo mošta. Po-
vorko so glasno zaključili starodobniki. V Vrbju so na stoj-
nicah domače izdelke ponujala številna društva in posa-
mezniki.

Spust flosa je bil zaradi nekoliko višje gladine Savinje ze-
lo zanimiv. Kratka vožnja po Savinji je na flos privabila sta-
re in mlade flosarje, med katerimi je bil tudi zelenec Alojz 
Gluk, ki se je moral za sprejem v flosarsko druščino izka-
zati s poznavanjem dela in terena. Ob flosarskem krstu je 
bil moker od zunaj in od znotraj, potrdil je tudi, da pa po-

Kratka vožnja po Savinji je na flos 
privabila stare in mlade flosarje.
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SREČANJE LJUDSKIH GODCEV V RASTKAH

Zvrhana mera glasbe, plesa, iger in tudi aresta

Na prireditvenem odru v Rastkah se je zvrstilo 14 posameznikov in skupin, med njimi tudi Savinjski 
fantje, ki so z glasbenim programom razveseljevali številne obiskovalce. (Foto: Štefka Sem)

Drugo leto zapored so Rastke gostile sreča-
nje ljudskih godcev. Po maši za flosarje, ki je že 
tradicionalno v cerkvi svetega Miklavža v Rast-
kah, se je dogajanje nadaljevalo z nastopi ljud-
skih godcev. Na odru se je zvrstilo 14 posame-
znikov in skupin, ki so z glasbenim programom 

razveseljevali številne obiskovalce. 
Tokratni organizator Matic Retko je poskrbel 

tudi za pestro spremljajoče dogajanje. Poleg 
merjenja na oko, kako visoko na drevesu visi na-
hrbtnik z olcarsko malico, je potekalo še tekmo-
vanje v streljanju z zračno puško in ugotavljanje, 

koliko kilogramov skupaj tehtajo člani ansam-
bla Roka Žlindre. Slednji so po nastopih ljudskih 
godcev poskrbeli za to, da je bilo plesišče ves 
čas zasedeno. 

Da ima ostro oko oziroma dober »augenmas«, 
je dokazala voditeljica prireditve Andreja Lenko, 
ki je z odra preračunala, da visi nahrbtnik na 4 
metrih in 62 centimetrih ter si tako prislužila na-
hrbtnik in njegovo vsebino. Jagenjčka si je z naj-
bolj natančnim streljanjem prislužil Primož Ko-
pušar, medtem ko sta mladoporočenca Saša in 
Nace Tostovršnik najbolje ocenila težo petčlan-
skega ansambla. Za nagrado bo nasmeh ene-
ga od Tostovršnikovih poslej še bolj bel. 

Med najbolj zasedenimi prostori na prireditvi 
je bil ponovno arest, kamor sta lokalna policaja 
iz okraja Rastke vozila vse tiste, ki so bolj redko 
naročili pijačo ali premalo uporabljali plesišče. 
Ker je bila hrana in pijača v arestu brezplačna in 
v neomejenih količinah, so se nekateri »zaporni-
ki« v njem zadržali kar precej časa. 

Štefka Sem

PLANINSKO DRUŠTVO NAZARJE

Doživetje Bolgarije, njenih vrhov in njenih nasprotij

V času desetdnevnega potovanja so se nazarski planinci povzpeli tudi na Vihren (2.914 m), najvišji 
vrh gorskega masiva Pirin.  

Že nekaj let Planinsko društvo Nazarje or-
ganizira poletna planinska potovanja na pri-
vlačne tuje destinacije. Udeleženci teh izle-
tov so si tako že ogledali Islandijo in Črno 
goro, sredi julija pa so se navdušeni vrnili iz 
Bolgarije. Tudi tokrat so uresničili cilj osvo-
jiti več planinskih vrhov obiskane države in 
hkrati začutiti utrip življenja prebivalcev te 
dežele.

V času desetdnevnega potovanja so se 
povzpeli na najvišji vrh Bolgarije in hkrati 
Balkana, Musolo (2.925 m), poleg tega pa 
so osvojili še Črni vrh (2.250 m), ki leži v ne-
posredni bližini Sofije, in Vihren (2.914 m), 
najvišji vrh gorskega masiva Pirin. Primar-
ni želji nazarskih planincev po spoznavanju 
neokrnjene lepote bolgarskih planin je tako 
bilo dodobra ugodeno. 

Seveda so na svoji poti po deželi, ki je čla-
nica Evropske unije od leta 2007, obiskali tu-
di številne kulturne in sakralne objekte, ki go-
vorijo o bogati zgodovini Bolgarov. Tako so 
si med drugim ogledali staro mesto Kopri-
vshtitsa, poznano po avtentični bolgarski ar-
hitekturi, in državno prestolnico Sofio z njeni-
mi mogočnimi kulturnimi bogastvi. Z neokr-
njeno naravo in bogato kulturno dediščino v 
korak v Bolgariji še vedno stopa tudi revšči-
na. Konjska vprega kot prevozno sredstvo in 
stara ruska vozila pričajo o načinu življenja, 
ki je pri nas skoraj že pozabljeno. 

TG

SLOVENSKA KNJIGA MESECA V KNJIŽNICI MOZIRJE

Cvetka Bevc: Potovci
Cvetka Bevc je bila s svojim romanom Po-

tovci ena izmed petih nominirancev za nagra-
do kresnik za najboljši slovenski roman prete-
klega leta. V njem se avtorica skozi tri zgod-
be, postavljene v tri različna časovna obdo-

bja, posveča usodi večnih popotnikov, potov-
cev. Zgodbe, ki so postavljene v čas apostolov, 
v obdobje prve in druge svetovne vojne v Prek-
murju ter v čas konca hladne vojne, nosijo vsa-
ka svoje sporočilo.
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ŠTUDENTSKA DELOVNA BRIGADA V LUČAH IN SOLČAVI

Promocija prostovoljstva in konkretna pomoč 

Študenti so na novinarski konferenci v Logarski dolini predstavili svoje 
vtise z delovne brigade v občinah Luče in Solčava. (Foto: Marija Lebar)

V dneh od 20. do 29. julija so 
na območju občin Luče in Solčava 
delali prostovoljci, združeni v štu-
dentsko delovno brigado. Kaj vse 
so opravili v teh dneh, so predsta-
vili na novinarski konferenci, ki so 
jo pripravili v Logarski dolini. Pred-
stavnikom brigade se je pri pred-
stavitvi pridružil direktor Centra 
Rinka Marko Slapnik, spregovorili 
pa so tudi nekateri domačini in iz-
razili svojo zahvalo študentom za 
opravljeno delo.

Študentska organizacija Univer-
ze v Mariboru (ŠOUM) organizira 
vsakoletne delovne brigade že od 
leta 1999. S tem želijo med mladi-
mi gojiti čut za solidarnost in pro-
stovoljstvo, hkrati pa z družbeno 
koristnim delom priskočiti na po-
moč tam, kjer je to potrebno. Pri 
tem ne gre spregledati pomena 
medsebojnega druženja in dru-
gačnega preživljanja počitnic pa 
tudi kontaktov z domačini, kar pri-
naša nova znanstva in medgene-
racijsko izmenjavo izkušenj.

Kot je povedala Špela Lipovšek, 
so v Zgornji Savinjski dolini opra-
vili več kot 3.100 prostovoljnih de-
lovnih ur. Delali so na osmih delo-
viščih. V občini Luče so pomaga-
li pri čiščenju in urejanju spreha-
jalne poti, v občini Solčava pa so 
se mudili predvsem v Logarski do-
lini, kjer so uredili več kilometrov 

pešpoti, da bodo dostopne tudi 
invalidom, pomagali so pri obno-
vi mostičkov na pešpoti in pri tran-
sportu ter mokrem sejanju materi-
ala iz Potočke zijalke. Nekateri so 
pomagali domačinom pri vsakda-
njih opravilih.

»Kljub slabemu vremenu in niz-
kim temperaturam smo se imeli le-

po. Zahvala gre gostoljubnosti do-
mačinov in lepoti pokrajine, ki nas 
je povsem prevzela. Vstajali smo 
vsak dan ob 7. uri in se iz tabora 
podali na delovišča. Vračali smo 
se okoli 15. ure, popoldnevi so bi-
li namenjeni prostočasnim dejav-
nostim, vendar smo nekajkrat delo 
potegnili tudi v večerne ure,« je po-
vedala Lipovškova.

Marko Slapnik se je udeležen-
cem brigade zahvalil za njihov 
trud in jim položil na srce, naj po-
zneje, ko bodo opravljali vsak svoj 
poklic, ne pozabijo izkušenj s tere-
na in stikov z ljudmi. Mlade je po-
vabil, naj še pridejo, kot prostovolj-
ci ali kot turisti. Toplo zahvalo jim 
je izrekel tudi Marko Lenarčič, di-
rektor podjetja Logarska dolina, 
v imenu domačinov pa se je bri-
gadirjem zahvalil Darko Plesnik, 
kateremu so pomagali napraviti 
plot. Nazadnje je mlade nagovo-
ril tudi poslanec v državnem zbo-
ru Štefan Tiselj.

Marija Lebar
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TURŠKA KOLESARSKA EKIPA V ZGORNJI SAVINJSKI DOLINI

Navdušeni nad možnostmi za trening

Turškim kolesarjem sta se na trening vožnji skozi Zgornjo Savinjsko dolino 
pridružila srbska kolesarja, saj imajo skupnega opremljevalca koles. 

(Foto: Jan Zajc)

Sredi julija se je v Zgornji Savinj-
ski dolini mudila turška olimpijska 
reprezentanca v cestnem kolesar-
stvu. Štirim kolesarjem, maserju, 
mehaniku in njihovemu sloven-
skemu trenerju Luku Želetu sta se 
na treningu pridružila še dva srb-
ska reprezentanta v cestnem ko-
lesarstvu. 

Razlog, da so se kolesarji iz Cer-
kelj na Gorenjskem podali na turo 
preko Črnivca po Zadrečki dolini 
do Mozirja in nato skozi Ljubno in 
Luče preko Kranjskega Raka nazaj 
proti Cerkljam, je bil Andrej Marovt 
Helešič, ki je kolesarje pred tem 
spoznal na maratonu Alpe Scott in 
na treningih na območju Kranjske 
Gore. Tako trener Luka Žele kot tur-

dna kolesarska zveza reprezentan-
cam dodelila izšolane strokovnja-
ke, da so prevzeli razvoj tega špor-
ta. Slovenec Luka Žele je tako po-
stal odgovoren za turške kolesarje. 
Ker pogoji za trening v omenjeni dr-
žavi niso dobri, je Žele za zaključ-
ne priprave izbral Slovenijo, kjer in-
frastruktura omogoča priprave tu-
di na višini, kar je za kolesarje ze-
lo pomembno. 

Turška ekipa je tako mesec dni 
preživela v Planici in Cerkljah. »Od-
ziv olimpijcev je bil odličen in upam, 
da se bo kdo od njih še vrnil v na-
še kraje. Vesel sem, da je njihov tre-
ner izbral za priprave svojo domovi-
no, saj je na ta način tudi promoviral 
Slovenijo kot deželo športnega turiz-
ma. Na kolesarjenju po dolini smo 
imeli dobre pogoje, bili pa smo dele-
žni tudi veliko pozornosti s strani do-
mačinov in tujih turistov,« je po prije-
tno preživetem dnevu z olimpijci po-
vedal Helešič.

Štefka Sem

SMUČARKA MATEJA ROBNIK

Bo primorana zaključiti 
športno kariero?

O težavah Mateje Robnik in nje-
nem »nesrečnem« statusu B smo 
pred časom že pisali. Potem ko so 
konec junija smučarski reprezen-
tanti podpisali pogodbe s Smučar-
sko zvezo Slovenije (SZS), smo na 
seznamu zaman iskali ime Lučan-
ke. »Žal se stanje ni spremenilo in 
še vedno ne vem, kakšna bo mo-
ja prihodnost v smučariji,« je pred 
odhodom na zaslužen dopust po-
vedala Robnikova.

Mateja Robnik je po lanski se-
zoni izpolnjevala pogoje za status 
A, ki prinaša kritje stroškov priprav 
in tekmovanj s strani SZS, a so na 
zvezi, po njenih besedah, spreme-
nili kriterije. Kljub temu, da je A re-
prezentantka, bi zaradi statusa B 
morala sama kriti stroške. »Lahko 
bi imela svojo ekipo kot Mazejeva. 
Le-ta dobi od zveze preko 200.000 
evrov letno, jaz bi bila zadovoljna 
s 50.000, a ta sredstva bi morala 
zbrati sama od sponzorjev, kar pa 
v današnjem času ni lahko. Poleg 

tega odnos trenerja do mene ni bil 
vedno korekten in profesionalen, 
zato bi težko delala s človekom, ki 
mu ne zaupam povsem,« je skep-
tična Robnikova.

Po njenem mnenju je upanja, da 
bi s SZS sklenila sporazum, malo, 
a ji kljub temu ne manjka motivaci-
je: »Nisem še rekla zadnje besede, 
a ne izključujem konca smučarske 
kariere, v kolikor ne bo sprememb 
glede statusa. Žal mi je, da po do-
brih 15 letih treniranja in dolgole-
tnega statusa reprezentantke mor-
da ne bom dosegla velikega cilja, 
to je uvrstitve na zimske olimpijske 
igre, ki bodo naslednjo sezono. Na-
mesto da bi se v tem času ukvarja-
la s treningi in pripravami, se ukvar-
jam z negotovo prihodnostjo, prav 
gotovo pa si ne želim zaključiti kari-
ere zaradi neurejenih razmer v slo-
venskem smučanju,« je povedala 
25-letna študentka drugega letni-
ka obramboslovja.

Štefka Sem

ROKOMETNI KLUB GORENJE NA PRIPRAVAH V MOZIRJU

Državni prvaki v 
pripravah na novo sezono

Rokometaši Gorenja so v Mozirju in na Golteh pridobivali predvsem moč in 
kondicijo. (Foto: Jože Miklavc)

Od minule srede do danes so bi-
li v Mozirju in na Golteh na kondicij-
skih pripravah člani Rokometnega 
kluba Gorenje, državni prvaki sezo-
ne 2011/2012. Ob koriščenju do-
bre športne infrastrukture in lastne-
ga mobilnega fitnesa so pod vod-
stvom trenerja Branka Tamšeta pri-
dobivali moč in kondicijo, ki jo po-
trebujejo za nadaljnje uspešne na-
stope v domači ligi in na mednaro-
dni rokometni sceni. 

»Lanskoletne izkušnje v Mozir-
ju in na Golteh so nas spodbudile, 
da smo se letos odločili za še dalj-
še priprave na tej lokaciji. Kot držav-
ni prvaki pretekle sezone se ozira-
mo po vseh pozitivnih okoliščinah, 

ki so nam omogočile tako vrhunske 
rezultate. Vsekakor gre v tem obdo-
bju za zelo naporne treninge in nabi-
ranje moči pred pričetkom nove se-
zone, zato smo gostovanje v Mozir-
ju in na Golteh vzeli na moč resno«, 
je povedal trener Branko Tamše. 

V sklopu treningov so sloven-
ski rokometni šampioni v mozir-
ski športni dvorani odigrali dve pri-
jateljski tekmi. Prvo so v soboto, 4. 
avgusta, odigrali proti novemu pr-
voligašu RK Sevnica in zmagali z 
rezultatom 30:24, včeraj pa so se 
pomerili še z romunskim klubom 
RK Constanta (rezultat bomo obja-
vili v prihodnji št. SN).

Jože Miklavc

slabo vreme jim je preprečilo, da bi 
na tem območju opravili še kakšen 
trening.

Medtem ko Slovenija na kolesar-
skem zemljevidu spada med raz-
vitejše države, je Turčija prava ko-
lesarska eksotika. Da bi tekmoval-
cem iz držav, kjer kolesarstvo ni-
ma globokih korenin, omogočili 
enakovredne pogoje, je mednaro-

ški olimpijci so bili navdušeni nad 
možnostmi, ki jih za kolesarjenje 
nudi Zgornja Savinjska dolina, in le 



21Savinjske novice št. 32, 10. avgust 2012

Šport, Pisma bralcev, Objave, Oglasi

Gostinci in hotelirji pozor!
Prodaja delovnih oblačil za 

natakarje, kuharje, sobarice, čistilke, 
wellnes in vzdrževalce 
po -50% znižani ceni.

Cofort d.o.o., tel. št. 041/613-714.

MATIČNA KRONIKA ZA MESEC JULIJ 2012
ROJSTVA:
Rodilo se je 8 deklic in 5 dečkov.
POROKE:
1. Antončič Borut in Ficko Laura, oba iz Grosuplja
2. Kopušar Robert iz Primoža pri Ljubnem in Andrejovec Nataša 
     iz Trnovca
3. Kure Marko in Milavec Maja, oba iz Metlike
4. Strmčnik Uroš iz Grušovlja in Glojek Petra iz Spodnjih Kraš
5. Pirih Matija iz Tolmina in Maruškova Romana iz Bratislave, Slovaška
6. Majhen Franjo in Plesnik Sonja, oba iz Nazarja
7. Stojan Jure iz Pekla in Štokojnik Manja iz Nove Cerkve
8. Nikšič Matej iz Ljubljane in Vardanyan Tamara iz Rusije
9. Forštner Toni iz Spodnjih Kraš in Slapnik Maja iz Rovta pod Menino
10. Ribič Milan in Brezovnik Simona, oba iz Šmartnega ob Dreti
11. Tostovršnik Ignac iz Primoža pri Ljubnem in Pečnik Saša iz Planine
12. Podgornik Alan iz Bilj in Karo Suzana iz Ločice pri Vranskem
13. Tostovršnik Jurij iz Konjskega Vrha in Rak Mihaela iz Brezja
SMRTI:
1. Visočnik Ferdinand iz Lepe Njive
2. Gerdina Frančišek iz Mozirja
3. Planinšek Franc iz Luč
4. Brunet Franc iz Tera
5. Mikek Anton iz Radegunde
6. Rom Fanika iz Gornjega Grada
7. Vučko Nada iz Spodnjega Pobrežja

V Mozirsko kočo nikoli več
4. avgusta sva s partnerko obiska-

la Golte in se potem hotela okrepča-
ti v Mozirski koči, ker sem nekaj dni 
prej slišal po tv Veseljak kaj vse nu-
dijo. Ko sva s partnerko vprašala kaj 
imajo mi je natakarica rekla da go-
laž, vampe in joto. Vprašal sem če je 
vse to sveže, pa mi je odgovorila da 
točno ne ve ali je od 30. julija ali od 
1. avgusta torej staro najmanj 5 dni. 
Kljub temu sva naročila jaz zase go-
laž, partnerka pa joto. 

Čez dalj časa sva bila postrežena, 
moj golaž je bil če odmislim njegovo 
starost še kar dober z dovolj mesa, 
v joti partnerke pa ni bilo niti ocvirka 
mesa, plavalo je nekaj zelja in trije fi-
žolčki, tako da sem ji jaz dal od go-
laža nekaj mesa. Potem sem vstal in 
šel k natakarici ter jo vprašal, če jota 

stane tudi 5 evrov tako kot golaž. Od-
govorila mi je, da ne ampak da jota 
stane 6 evrov. To me je tako pogrelo, 
da sem potegnil 5 evrov plačal golaž 
in sicer zelo dober kruh, brozge, ki bi 
se naj imenovala jota pa nisem ho-
tel plačati, ker je tudi partnerka ni po-
jedla, ker je bila sama voda. Nataka-
rica mi je odgovorila, da vse to dobi-
vajo iz hotela Golte kamor tudi Mozir-
ska koča spada.

Če je to res bi bilo dobro, da vod-
stvo hotela Golte pozove oskrbnika 
Mozirske koče, da naj naredi v ko-
či red, da koča ne bo delala sramo-
te hotelu na Golteh. V Mozirsko kočo 
pa ne bom nikoli več vstopil.

Jože Jurc
Mestni trg 1

Slovenske Konjice

STRELSKI KLUB MENINA

Strelci premagali lovce

Streljanje z MK puško na 50 metrov stoje z naslonom (Foto: Štefka Sem)

Zadnjo sredo v juliju so člani 
strelskega kluba Menina na streli-
šču v Zagradišču pri Gornjem Gra-
du pripravili tekmo za člane dru-
štva in lovce. 

Tokrat so se pomerili v streljanju 
z malokalibrsko puško na 50 me-
trov stoje z naslonom in 25 metrov 

stoje brez naslona. Za vsako tarčo 
so imeli na voljo deset strelov, re-
zultata sta se seštela. Prvi dve me-
sti sta osvojila člana SK Menina Jo-
že Grudnik in Ciril Kolar, tretji je bil 
Martin Sem starejši, član Lovske 
družine Ljubno.

Štefka Sem

VDC SAŠA
Kidričeva cesta 19a
3320 Velenje

POIZVEDOVALNI RAZPIS
za najem poslovnih prostorov VDC SAŠA, enota Mozirje

Pogoji najema:
1. Poslovni prostori se iščejo v urbanem okolju občine Mozirje, z ure-

jeno prometno infrastrukturo, zagotovljeno možnostjo parkiranja in do-
stopom za gibalno ovirane odrasle osebe z motnjo v duševnem in tele-
snem razvoju.

2. Celotna površina najetih prostorov zajema neto cca 250 m2 notra-
njih površin (2 delavnici, dnevni ali večnamenski prostor s čajno kuhi-
njo, jedilnico, garderobe in sanitarije za uporabnike, pisarniški prostori 
in garderobe ter sanitarije za zaposlene, soba za pomirjanje in individu-
alno vodenje ter drugi pomožni prostori), urejenih v skladu z minimalni-
mi tehničnimi zahtevami za izvajanje socialnovarstvenih storitev (Ur. l. 
RS, št. 67/2006). Ponudbi naj bo priložena skica prostorov.

3. Poslovni prostori so komunalno opremljeni, z urejenim ogreva-
njem in hlajenjem ter možnostjo povezave na optični kabel.

4. Poslovni prostori imajo urejeno lastništvo, z možnostjo dolgotraj-
nega najema, z izkazanim odpovednim rokom oziroma možnostjo ka-
snejšega prednostnega odkupa.

5. Ponudnik naj k ponudbi poda ceno za m2.
6. Iščejo se poslovni prostori, ki so vseljivi najkasneje do konca ok-

tobra 2012.
Rok za oddajo ponudb je do 6.8.2012, do 15.00 ure. Ponudbe se po-

šljejo na Varstveno delovni center SAŠA (skrajšano VDC SAŠA), Kidriče-
va cesta 19a, 3320 Velenje, z oznako »ponudba poslovnih prostorov«.

Link na spletne strani VDC SAŠA: http://vdcsasa.si/aktualno.html - 
Poslovni prostori-poizvedovalni razpis
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Pisma bralcev, Črna kronika, Zahvale, Oglasi

Č R N A   K R O N I K A

Nisi se izgubil kot zven v tihoto,
nisi odšel v nič in pozabo:
po tebi merim stvarem pomen
in tvojo pesem skušam peti za tabo.
                                                 (T. Pavček)

V SPOMIN

13. avgusta bo minilo eno leto, 
odkar nas je tiho zapustil naš dragi ata

Anton STROŽIČ
p.d. Jugovnikov ata iz Črete

21.5.1940 – 13.8.2011

Hvala vsem, ki se z lepo mislijo spominjate nanj, molite zanj, obišče-
te njegov grob in prižigate sveče.

Vsi njegovi

Bile so sanje in prešle,
zdaj je življenje takšno,
kakršno je.
In od pravic, ki čas jih je odprl,
svoboda in resnična
je le smrt.
                                          (Menart)

ZAHVALA

Ob izgubi drage žene

Nade VUČKO

se zahvaljujem sosedom, gasilcem, prijateljem, pevcem, patru Fran-
ciju za opravljen obred in sveto mašo ter govorniku za poslovilne be-
sede. 

Vsem hvala za darovano cvetje, sveče in svete maše ter za vsa izre-
čena sožalja.

Hvala vsem, ki ste jo v tako velikem številu pospremili na njeno za-
dnjo pot.

Žalujoči mož Jože

Luč(e) na koncu predora
Naša lepa Zgornje Savinjska do-

lina je kot pomanjšana Slovenija. 
Vsi bi imeli radi vse, a nič od tega 
na svojem dvorišču. 

To je pripoved tujca, ki se pelje 
proti Logarski dolini, po cesti ki se 
mu oži in oži. Ko se zapelje v Lučah 
čez most ki mu zapoje pod kolesi, 
široko odpre oči in si reče, konec 
ceste, konec sveta, ko gleda ožino 
in zid naslednje hiše. Trka po svo-
ji najbolj sodobni navigacijski na-
pravi, nič, puščica kaže naravnost, 
poišče še dobri stari zemljevid, ga 
obrača na vse strani neba, ugoto-
vi da je smer prava, trdno se prime 
volana sopotniki pa sedežev. Prebi-

jejo se skozi, srečni da ne vozijo s 
seboj kakšnega vogala hiše, pa da 
niso pustili komu pol avta na dvo-
rišču. 

A ne gre to drugače? V dolini že 
tako nihče z nikomur ne govori, še 
psi ne lajajo več eden na drugega, 
ker so prevzeli navade svojih lastni-
kov, samo grizli in tepli bi se. Že ta-
ko nimamo nič, dosti so vzeli, še 
več pokradli. 

Naredimo to dolino zopet sreč-
no. Če ne za nas, pa vsaj za svoje 
otroke, vnuke …

Sašo Štiglic
Attemsov trg 8

Gornji Grad

• KDO POGREŠA KLJUČE?
Mozirje: 30. julija v dopoldanskem času je na policijsko postajo 

občan prinesel šop ključev, ki jih je našel na prireditvenem prostoru 
v Mozirju, kjer je potekala gasilska veselica. Lastnik lahko ključe pre-
vzame na Policijski postaji Mozirje. Prav tako je bil v začetku julija ob 
cesti v Primožu pri Ljubnem najden šop ključev, med katerimi je tudi 
ključ avtomobila. Lastnik lahko ključe, ki jih pogreša, prav tako pre-
vzame na PP Mozirje. 

• NASILNEŽU ODREJENO PRIDRŽANJE
Gornji Grad: 2. avgusta so bili mozirski policisti s strani velenjskih 

kolegov obveščeni, da se je pri njih zglasila občanka iz Gornjega Gra-
da in podala prijavo zaradi nasilja, ki ga nad njo izvaja njen partner. 
Ugotovljeni so bili elementi kaznivega dejanja nasilje v družini, za-
to je bil nasilnežu izrečen ukrep prepovedi približevanja. Ker so kr-
šitelja v zadnjem letu že večkrat obravnavali zaradi nasilnih ravnanj 
do partnerke, je bilo odrejeno pridržanje s privedbo v takojšnji posto-
pek na sodišče.

• VLOM V PLANINSKO KOČO
Čreta: 3. avgusta dopoldne je skrbnik koče Farbanca na Čreti ob-

vestil policiste, da je neznani storilec v zadnjih nekaj dneh posku-
šal vlomiti v kočo, saj je na silo odprl polkna, v objekt pa ni vsto-
pil. Nato je odšel do drvarnice v bližini koče, kjer je na vratih na si-
lo odprl ključavnico in iz objekta ukradel kosilnico na nitko ter pet 
litrov goriva. 

• VLOM V AVTODOM
Robanov Kot: 3. avgusta je neznani storilec vlomil v avtodom v Ro-

banovem Kotu. Oškodovanec je vozilo parkiral in peš odšel v hribe. 
Ko se je po nekaj urah vrnil, je ugotovil, da je neznani storilec vlomil 
skozi vrata in preiskal notranjost. V predalu pred sovoznikovim sede-
žem je našel denarnico, iz katere je vzel gotovino. 

V zadnjem obdobju policisti beležijo več vlomov v vozila, zato ob-
čane ponovno pozivajo, da v vozilih ne puščajo vrednejših predme-
tov.

• NEZNANEC ODPELJAL MOTORNO KOLO
Mozirje: 5. avgusta je občan iz Lok pri Mozirju obvestil polici-

ste, da mu je neznanec preko noči izpred njegove hiše ukradel ko-
lo s pomožnim motorjem znamke tomos flexer. Vse, ki bi karko-
li vedeli o omenjenem kaznivem dejanju, prosijo, da pokličejo na 
številko 113, anonimno številko 080 1200 ali telefonsko številko 
PP Mozirje. 
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Zahvale, Oglasi

Vsi, ki jih imamo radi,
nikdar ne umro,
le v nas se preselijo,
in naprej živijo,
so in tu ostanejo.
                (J. Medvešek) 

ZAHVALA

ob mnogo prerani izgubi naše drage 

Fanike ROM
(1967 – 2012)

Z žalostjo in bolečino v srcu se zahvaljujemo vsem vam, ki ste nam 
v najtežjih trenutkih stali ob strani, tolažili in nam dali vedeti, da ni-
smo ostali sami.

Hvala vsem, ki ste se poslovili od nje, darovali za sv. maše, molili, 
prinesli cvetje in darovali za otroke. Zahvaljujemo se g. msgr. J. Vra-
tanarju za lepo opravljen pogrebni obred in pevcem za ubrano petje. 

Naša iskrena in topla zahvala velja sosedi Neži za vso njeno pomoč, 
požrtvovalnost in ljubezen. Zahvaljujemo se tudi dr. Blažičevi in pod-
jetju Interdent.

Vsem skupaj še enkrat iskrena hvala. Ohranite jo v lepem spominu. 

Žalujoči vsi njeni

Glej, zemlja si je vzela, kar je njeno.
A kar ni njeno, nam ne more vzeti.
In to, kar je neskončno dragoceno,
je večno in nikdar ne more umreti.
                                         (S. Makarovič)

ZAHVALA

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, starega očeta 

Antona MIKEKA
iz Radegunde

19.5.1940 – 27.7.2012

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste ga v zadnjih mesecih življenja 
obiskali in mu lajšali bolezen.

Zahvaljujemo se osebju Bolnišnice Topolšica in patronažnima sestra-
ma Sonji in Staši ter vsem sosedom in sorodnikom. Hvala tudi gospodu 
Fonziju Lampretu, šmihelskim pevcem in gospe Marinki Napotnik. Za-
hvaljujemo se vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti.

Žena Vera, sin Andrej, hčerki Katka 
in Metka z družinami 

Življenje niso dnevi,
ki smo jih preživeli,
življenje s teboj so bili dnevi,
ki si jih bomo zapomnili.
Hvala ti za vse!

ZAHVALA

28.7.2012 je prenehalo biti dobro srce žene, mame, babice, 
prababice, sestre in svakinje 

Antonije HRIBERNIK

Iskrena hvala vsem, ki ste jo pospremili na njeni poslednji poti, da-
rovali cvetje, sveče, za sv. maše, se s pesmijo in lepimi besedami po-
slovili od nje.

Vsi, ki smo jo imeli radi

ZAHVALA

Ob izgubi drage mame 

Veronike GABER 
26.11.1939 - 4.7.2012 

se iz srca zahvaljujemo prijateljem, sosedom, sorodnikom in znan-
cem, da so jo pospremili na njeni zadnji poti.

Hvala za darovane sveče, izrečena sožalja in za vso dobronamer-
no in iskreno pomoč. Hvala Albini Rajter za napisan in prebran govor.

Hvala šmihelskim pevcem za odpete pesmi. Hvala pogrebni službi 
Morana, gospodu župniku za opravljen mašni obred ter patru Kristja-
nu Gostečniku za bodrilne besede.

Otroci: Ciril, Marija in Janez z družinami 
ter Jožica in Silvo
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Za razvedrilo

LOKALNA POLICIJA ZA LOKALNE ZADEVE
Medtem ko drugje po Sloveniji zapirajo in združujejo policijske 

postaje, so v ljubenskih Rastkah ustanovili svojo, povsem neodvi-
sno postajo. Trije policisti, sponzorirani od lokalnih gostincev, bodo 
usmerjali promet proti še preostalima dvema gostilnama na tem ob-
močju. To, da ena menda deluje na črno, zanje ni ovira, saj so zakoni 
v Rastkah prilagojeni povpraševanju in ne pravilom. 

POSKOČEN KOT ZAJČEK
Predsednik Turističnega dru-

štva Naš Kraj z Ljubnega ob 
Savinji Stanko Rihter je bil v mi-
nulem mesecu najbolj zapo-
slena oseba v kraju. Poleg te-
ga, da je po službeni dolžnosti 
obiskal neznano število dogod-
kov ob Flosarskem balu, je mo-
ral sem in tja sodelovati tudi pri 
kakšni manj uradni zadevi. Kot 
član ekipe »turistov« se je po-
meril tudi na društvenih igrah, 
kjer je skakal kot zajček, in bil 
nato vesel, da je ekipa zaradi 
»bolezni v ansamblu« odstopi-
la, kajti zbal se je, da bo moral 
skakati še kot srnica.

PODŽUPANJA LAŽE DIHA
Ob srečanju upokojencev 

na Ljubnem, ki so se zbrali na 
največji upokojenski veselici v 
minulih šestih desetletjih, se 
je v dvojni vlogi (kot podžupa-
nja in upokojenka) pojavila tu-
di Anka Rakun. Kot so opazili 
foto-video reporterji, je delova-
la sproščeno, kot da laže diha 
kot v časih, ko je bila še župa-
nja. Tudi vročina je ni preveč 
zdelovala, saj je poskrbela za 
dodatno zračenje. 

(Foto: JM)

(Foto: ŠS)

(Foto: ŠS)



25Savinjske novice št. 32, 10. avgust 2012

Križanka, Informacije

KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 33. številki SN

2012

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):

Veter. postaja Mozirje, tel.: 5831-017, 5831-418, 839-02-20, 839-02-21.
Dežurni živinozdravnik je dosegljiv na tel.: 041-724-972.
Sprejem naročil in izdaja zdravil: delavnik: od 7. do 8.30 ure, nedelje, prazniki: od 
7. do 8. ure. Veterinarski higienik (konjaška služba), tel.: 545-10-31.
Ambulanta za male živali: od pon. do pet. od 7. do 12. ure in od 15. do 18. ure, 
sobota od 7. do 8.30 ure.

D e ž u r n e  s l u ž b e

VETERINARSKO DEŽURSTVO

ZDRAVSTVENO DEŽURSTVO

Dežurna služba je ob delavnikih od 20. ure zvečer do 7. ure zjutraj, ob sobotah 
in nedeljah od 7. ure (sobota) do 7. ure (ponedeljek), enako velja tudi za državne 
praznike, v zdravstveni postaji Mozirje. V času dežurstva  so možni tudi zdrav-
niški nasveti po telefonu 837-08-00.

DEŽURNA SLUŽBA ELEKTRO CELJE

Dežurna služba izven delovnega časa:
041/387-034 (Nadzorništvo Nazarje)
041/387-032 (Tehnična operativa Šempeter)
Med delovnim časom od 7. do 15. ure pokličite:
839-00-10 – Nazarje, 70-33-160 – Šempeter, 420-12-40 - Celje.

DEŽURNE SLUŽBE KOMUNALNIH PODJETIJ

Dežurna služba na javnih vodovodih na številki GSM 041 621 950.
Dežurni vzdrževalec Komunala d.o.o. Gornji Grad: 041-390-145.
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Petek,
10. avgust

ob 9.00. Krnica, Luče
Teniški turnir
ob 16.00. Podvolovljek
Otvoritev tematske poti
ob 18.00. Šolsko igrišče Luče
Rokometna tekma stari - mladi
ob 21.00. Prireditveni prostor v Lučah
Rock žur s skupinama Nude in Kačji pastirji

Sobota,
11. avgust

ob 8.00. Šolsko igrišče Luče
Turnir v malem nogometu
ob 9.00. Bohačev toplar v Nazarjah
Delavnica Ročna okrasitev sveč s perlami
ob 11.00. Podvolovljek
Prikaz mletja moke v Žagerskem mlinu
ob 13.00. Hočevarjeva njiva, Luče
Vlcersko tekmovanje
ob 13.00. Pred stavbo Občine Luče
Kuhanje upokojenskega golaža
ob 16.00. Košarkarsko igrišče v Lučah
Turnir v ulični košarki
ob 18.00. Farna cerkev v Lučah
Maša z rogisti in otvoritev lovske razstave
ob 19.00. Gasilski dom Luče
Osrednja proslava ob občinskem prazniku s podelitvijo 
občinskih priznanj in otvoritev razstave ob 100-letnici 
gasilskega društva Luče
ob 20.00. Prireditveni prostor v Lučah
Zabavni večer z ansamblom Pegaz

Nedelja, 
12. avgust

ob 12.30. Luče
Prireditev Od štanta do štanta s prikazom starih običajev 
ob 14.00. Lovski dom Luče
Prikaz lovskega krsta
ob 15.00. Hočevarjeva njiva, Luče
Tradicionalna nogometna tekma suhi - debeli

Torek,
14. avgust

Mozirski gaj
12. Državno prvenstvo v floristiki

Napovednik, Mali oglasi, Oglasi 

Napovednik dogodkov MORDA STE ISKALI PRAV TO

IZKOPI Z MINI BAGROM, 
nadstreški, dvorišča, reklamni panoji, izposoja kombija - kesonar-

ja... gsm: 041/799-314.
Mali gradbenik, Oto Artelj s.p. Ljubija 122, 3330 Mozirje. 

STEKLARSTVO M Mozirje
Okvirjanje slik, termopan stekla, namizne plošče, ogledala, var-

nostna stekla, profilna (kopelit) stekla, senčila (žaluzije), prede-
lava starih okenskih kril v termopan izvedbo, izbočena nadzorna 
ogledala (za trgovine, lokale),prodaja masivnih vhodnih vrat... gsm 
051/396-269, faks: 03/584-11-49.

Jaka Marolt s.p., Mlinska pot 2a, 3330 Mozirje.

UREJANJE IN IZGRADNJA OKOLICE
Gradnja gozdnih vlak ali cest, planiranje travnikov, izdelava dvo-

rišč, meteorna ali fekalna kanalizacija, vgradnja čistilnih naprav, iz-
kopi za ceste, novogradnje, vodovode, izdelava kamnitih škarp, mle-
tje ruševin ali kamenja v nasipni material. Gsm 041/631-395.

TGM Janžovnik Aleš s.p., Zavodice 1, 3331 Nazarje.

POTREBUJETE PESEK ALI GRAMOZ
Nudimo vam pesek za zidavo, omet, estrihe in beton, drobljenec 

za drenaže ter gramoz za ceste; gsm 041/651-196.
Terezija Burja s.p., Ter 69, 3333 Ljubno ob Savinji.

KMETJE, GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi vsa ostala 

dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. Kvalitetno in poceni; 
Brlec Franc 041/606-376.

GP Pirc d.o.o., Krnica 50, 3334 Luče.

MONTAŽA SATELITSKIH SISTEMOV – POP TV IN A 
KANAL

Nudimo vam montaže satelitskih sistemov za sprejem POP TV in 
KANAL A – pooblaščeni monter za TOTAL TV in servis vseh satelit-
skih sistemov. Prašnikar s.p., tel. 03/584-51-94, gsm 041/688-094.

Prašnikar Miro s.p., Elektro-instalacije in vzdrževanje elektro aparatov in naprav 
na terenu, Spodnje Kraše 30, 3341 Šmartno ob Dreti.

TRGOVINA ZAGOŽEN
šivalne igle, sukanec, ježek trak,..; plin. kartuše, jeklenke,...; parni 

likalnik. tel. št. 03/839-4801, 031/610-563.
Trgovina Zagožen, Slemenšek Lidija s.p., Ljubija 121, 3330 Mozirje.

KOLESARSKI CENTER BELI ZAJEC MOZIRJE 
edina športna trgovina v Zgornji Savinjski dolini. Tel. št. 05 925 11 

46, e naslov: belizajec.center@gmail.com. 
Janik, Bojan Napotnik s.p., Radegunda 21 a, Mozirje.

ŽIVALI – PRODAM
Prodam telico simentalko, težko 140 kg; 
gsm 031/299-738.
Prodam prašiče od 30 – 200 kg možna 
dostava; 031/223-484.
Prodam prašiče, odlične mesnate pa-
sme, možna dostava, Fišar, Tabor; gsm 
041/619-372.
Prodam bikca sr pasme, starega 3 mese-
ce, gsm 041/585-813.
Prodam bika sivo rjave pasme starega 7 
dni; gsm 041/716-210.
Prodam prašiče 100-120- kg lastne re-
je – možna  dostava; gsm 041/561-
893.
Prodam sivo rjavo kravo, brejo 7 mesecev 
(3 tele), pašno, cena po dogovoru; gsm 
051/614-302.

ŽIVALI – KUPIM 
Kupim teličko staro do 14 dni mesne pa-
sme; gsm 051/822-273.
Kupim kravo in telico za zakol ali dopita-
nje in bikce in teličke nad 100 kg-mesni 
tip; gsm 031/633-745. 

ŽIVALI – ODDAM
Oddam dva psa mešanca stara 2 mese-
ca; gsm 051/353-369.

DRUGO – PRODAM
Prodam leseno stojalo za visečo mrežo; 
gsm 031/800-852.
Prodam suha bukova drva, možen razrez 
in dostava; gsm 051/883-533.
Ugodno prodam električni invalidski voziček 
– odlično ohranjen; tel. št. 03/5831-835.
Prodam trosilko z nad gradnjo; gsm 
041/354-536.
Prodam bukova drva v paleti in slamo v 
kockah; gsm 040/551-211.
Prodam multifunkcijsko napravo (tiska-
nje, kopiranje, skeniranje), cena 29,90€; 
gsm 051/825-730.
Prodam suha bukova drva; gsm 
040/555-463.
Prodam krmni ječmen, gsm 041/510-
219.
Prodam zidan štedilnik (šporhet) raz-
stavljen, l. 1913, z vso opremo, gsm 
041/318-644.Prodam trosilec gnoja, 
gsm 051/825-730.

DRUGO – KUPIM
Kupim dobro ohranjeno alfo za kuhanje 
živalske krme; gam 041/324-409.

DRUGO – ODDAM
Oddam kozarce za vlaganje in star barvni 
TV; gsm 031/642-353.

VOZILA – PRODAM
Prodam nissan qashqai 4WD 2.0, ad-
venture, l- dec. 2009, 49.000 km; gsm 
031/393-543.
Peugeot 106 l. 97, lepo ohranjen prodam; 
tel. št. 5845-284, gsm 041/783-440.

NEPREMIČNINE
Prodam starejšo hišo v Šoštanju; gsm 
031/877-761.

Prodam trisobno stanovanje v Gornjem 
Gradu, Novo naselje 2; gsm 041/444-
769.
Prodamo vrstno hišo v Gornjem Gra-
du. Cena 135.000,00; gsm 031/754-
761.
Ob glavni cesti v Mozirju prodam trav-
nik 2500 m2. Cena po dogovoru; gsm 
03/5832-529.
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450 LET ROMARSKE POTI V NOVI ŠTIFTI

Marija Zvezda pričakuje romarje od blizu in daleč

Nova Štifta je bila v preteklosti najbolj obiskana romarska pot v Sloveniji. 
(Foto: Štefka Sem)

Pred 450 leti je Nova Štifta s strani papeža postala potrjena romar-
ska pot. Čeprav so romarji peš potovali v Novo Štifto k Mariji Zvezdi že 
veliko prej, je leto 1562 tisto, ko je pot dobila potrditev s cerkvenega 
vrha. Župnik Alojz Ternar meni, da je okrogla obletnica romarske poti 
priložnost, da poleg stalnih obiskovalcev cerkve Marije Zvezde v No-
vo Štifto poroma še kdo, predvsem čim več Zgornjesavinjčanov. Naj-
bližja a ena najstarejših romarskih poti pri nas je po besedah Ternar-
ja zapostavljena in bi jo morali bolj ceniti.

KJE SO DOMAČI ROMARJI?
Največ romarjev se v Novi Štifti 

zbere na praznik Marijinega vne-
bovzetja, 15. avgusta. Časom pri-
merno jih veliko pride z avtomo-
bili, starega običaja, da se k Mari-
ji Zvezdi roma peš, pa se še vedno 
držijo romarji iz Zagorja in številni 
s kranjske strani. Zagorjani so naj-
večji častilci Novoštiftne Marije, na 
dolgi poti se ustavijo v številnih cer-
kvah, vrhunec romanja je maša na 
predvečer praznika vnebovzetja 
v Novi Štifti. Po naporni poti jim ni 
težko na sam praznik vstati za zgo-
dnjo jutranjo mašo, potem sledi po-
vratek domov. Zakaj takšnih romar-
jev ni iz domačih krajev, se sprašu-
je Ternar.

ČUDEŽ NA GRIČU
Nova Štifta je že od nekdaj žive-

la z romarji. Prihajali so iz Dalma-
cije, Železne Kaple, od vsepovsod. 
V 16. stoletju so se na Metuljastem 
griču, kjer sedaj stoji cerkev, pričele 
dogajati ljudem nedojemljive zade-
ve. Mutasti deklici, ki je pasla ovce, 
se je prikazala svetniška podoba 
Matere Božje in le-ta jo je prosila za 
eno ovco. Deklica je odgovorila, da 
mora za dovoljenje prositi starše, ki 
pa sta od sreče, da je deklica spre-
govorila, skrivnostni gospe obljubi-
la vse ovce. Ljudje so na griču opa-
žali nenavadna znamenja in poja-
vljalo se je vse več čudežnih ozdra-
vitev, zato so na tem kraju postavi-
li kapelico, kjer je bila prvič maša 
leta 1559. 

POSTAVITEV CERKVE
Pred 450 leti je tedanji ljubljan-

ski škof Peter Seebach pisal pape-
žu o nenavadnih dogodkih na Me-
tuljastem griču, zaradi katerih je 
bil tja primoran poslati duhovnika. 
Škof je bil sicer zelo zadržan do do-
gajanja na Metuljastem griču, a la-
stna bolezen in ozdravitev na tem 
kraju je razblinila njegove dvome. 
Kraj svoje ozdravitve je blagoslo-
vil in dal na tistem mestu postavi-

ti cerkev. Glas o čudežnih ozdravi-
tvah in nenavadnih znamenjih na 
griču se je širil po vsej Evropi. Na 
praznik Marijinega vnebovzetja so 
nekoč ocenili, da se je v Novi Štifti 
zbralo 30.000 romarjev. 
SLOMŠEK BLAGOSLOVIL CERKEV

Prvotno je bila Marijina cerkev 
podružnica župnije Gornji Grad, 
pred natanko 240 leti (1772) pa 
je bila ustanovljena župnija Nova 
Štifta. Leta 1850 je med požiga-
njem dračja na župnijskem vrtu ve-
ter zanesel ogenj na cerkev in žu-
pnišče. Cerkev je pogorela do tal. 

Tedanji župnik Gašper Dornik je 
s farani v štirih letih pozidal novo 
cerkev, ki jo je posvetil in blagoslo-
vil škof Anton Martin Slomšek. Nad 
glavnim oltarjem je cerkev krasi-

Župnik Alojz Ternar:
»Pred drugo svetovno vojno je 

vsaka župnija v Zgornji Savinjski do-
lini na določen praznik poromala v 
Novo Štifto. Po vojni je to zaradi po-
litične ureditve zamrlo, a tudi sedaj, 
ko živimo v bolj liberalnih časih, se 
ta navada ni obudila. Župnikom pre-
ostalih far v dekaniji sem predlagal, 
da bi na praznik Marijinega vnebov-
zetja ob desetih ne imeli maš v svo-
ji fari in bi vernike povabili, da poro-

majo k Marji Zvezdi, a se ta moja želja ni uresničila. Spomnim se, ko so na 
Brezjah nekoč vprašali romarje, od kod prihajajo, pa so dejali, da z Nove 
Štifte in pater jim je dejal, zakaj hodite sem po drobtine, ko imate doma cel 
kos. Prav je, da ljudje romajo na Brezje, Ptujsko Goro, Međugorje …, a hkra-
ti bi se morali zavedati, da imajo doma pomembno božjepotno središče.«

la slika Marije Zvezde. V tistih ča-
sih je ta cerkev postala najbolj obi-
skanih božjih poti na Slovenskem. 
Ljubljanski knezoškofje so vse ve-
čje cerkvene praznike praznovali v 
Marijinem svetišču, glas o številnih 
čudežnih ozdravitvah pa se je širil 
med verniki. Reforme cesarja Jo-
žefa II., s katerimi je ukinil nekate-
re cerkvene praznike in ukinil bož-

je poti, so prizadele tudi to romar-
sko pot.

VEDNO ODPRTA VRATA
Med drugo svetovno vojno je bi-

la cerkev poškodovana, župnišče 
je pogorelo. Še hujšo usodo je do-
živela Nova Štifta, ki je bila v celo-
ti požgana. A vera ljudi je ostala in 
v kraju so poskrbeli tako za domo-
ve kot cerkev. Le-ta je lepo obno-
vljena, tudi kapela Božjega groba, 
ki stoji ob cerkvi, je popolnoma ob-
novljena. 

Cerkev je ena redkih, v katero 
lahko romarji in naključni obisko-
valci vstopijo ob vsakem času. Kot 
je povedal novoštiftni župnik, veli-
kokrat v cerkvi naleti na ljudi, ki mo-
lijo in premišljujejo. Ternar se zave-
da, da je treba ta posvečeni prostor 
deliti z ljudmi in jim omogočiti, da 
ga lahko obiščejo kadarkoli želijo 
in se tako priporočajo Mariji. 

PRAZNOVANJE MARIJINEGA 
VNEBOVZETJA

To nedeljo bo v Novi Štifti sreča-
nje lastnikov starodobnih vozil, v 
sklopu katerega bo blagoslov vo-
zil in voznikov. Že v torek zvečer se 
prične praznovanje praznika Mari-
jinega vnebovzetja. Romarska ma-
ša s procesijo bo uvod v praznova-
nje, katerega se že dvesto let udele-
žujejo romarji iz Zagorja. Letos bo 
maševal celjski škof dr. Maksimi-
ljan Lipovšek. Veliko vernikov se bo 
pri Mariji Zvezdi zbralo v sredo, na 
sam praznik, in Ternar ob tej prilo-
žnosti vabi, da k Mariji poroma čim 
več Zgornjesavinjčanov.

Štefka Sem
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